
Protokół Nr XLIV/17
z  sesji Rady Miejskiej

odbytej w dniu 25 sierpnia 2017 r.

Przewodniczący Rady Miejskiej, Pan Artur Pokora o godz. 830  w sali konferencyjnej Ratusza, na Placu
Wolności  1  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  otworzył  obrady  czterdziestej  czwartej  sesji  Rady  Miejskiej
VII kadencji. Powitał serdecznie wszystkich Radnych, Zastępcę Burmistrza, zaproszonych gości.  

Zgodnie z listą obecności, aktualnie w posiedzeniu uczestniczyło 12 Radnych, co wobec ustawowego
składu  rady wynoszącego  12  osób,  stanowi  kworum  pozwalające  na  podejmowanie  prawomocnych
uchwał. 

Lista obecności -   stanowi załącznik Nr 1

 Porządek obrad przedstawiał się następująco:
1. Otwarcie obrad.
2. Powołanie sekretarza sesji.
3. Podjęcie uchwał w sprawach:

 1/ zmian w budżecie gminy w roku 2017;
 2/ zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej w roku 2017;
 3/ zaciągnięcia kredytu długoterminowego; 
 4/ wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu /lokal

użytkowy nr 1 położony w budynku nr 5 przy ul. Rycerskiej w Bystrzycy Kłodzkiej/;
 5/ o zmianie uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego;
 6/podjęcia  uchwały  intencyjnej  o  partnerstwie  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka  w  zadaniu  pn.:

„Przebudowa drogi powiatowej nr 3235D – ulica Unii Lubelskiej w Bystrzycy Kłodzkiej; 
 7I wyrażenia woli przyjęcia zwiększenia dotacji do realizowanego projektu w ramach RPOWD 2014

– 2020 pt.: „Wsparcie osób zagrożonych wykluczeniem społecznym w gminie Bystrzyca Kłodzka”; 
 8/ zaliczenia dróg do kategorii dróg gminnych /ul. Leśna, Długopole-Zdrój/; 
 9/ ustalenia regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli; 

4. Ochrona zabytków w gminie Bystrzyca Kłodzka.
5. Realizacja inwestycji w gminie.
6. Zatwierdzenie protokołu z sesji.
7. Informacje Burmistrza.
8. Zapytania Radnych.
9.  Informacje Przewodniczącego Rady.

10. Sprawy różne i wolne wnioski.
11. Zamknięcie obrad.

Zastępca  Burmistrza  zgłosiła  wniosek,  aby  do  porządku  obrad  dodać  projekt  uchwały w  sprawie
przystąpienia do realizacji projektu pn.: „Baśniowa kraina u nas się zaczyna”.

Przewodniczący Rady poddał wniosek Zastępcy Burmistrza pod głosowanie. 

Rada w obecności 12 Radnych, w głosowaniu jawnym 12 głosami za jednogłośnie wniosek przyjęła.
Przedmiotowy projekt został wprowadzony do porządku obrad w pkt 3 ppkt 10.

  Ad 2. Powołanie sekretarza sesji. 
Przewodniczący Rady przystąpił  do realizacji  punktu – „Powołanie sekretarza sesji” i zaproponował,
aby funkcję sekretarza pełnił Radny – Leszek Stróż.
W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący poddał pod głosowanie propozycję. Za wyborem
sekretarza sesji w osobie Radnego Leszka Stróża w głosowaniu wzięło udział 12 Radnych, za oddano
12 głosów, jednogłośnie.   

Przewodniczący Rady przypomniał również, że wnioski sekretarzowi sesji zgłaszane powinny być na
piśmie.
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Ad. 3. Podjęcie uchwał w sprawach.
1/ Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2017.
Anna Kopecka – poinformowała,  że projekt uchwały po uwzględnieniu autopoprawek,  które dotyczą
literówki mówi o zwiększeniu planowanych dochodów i wydatków budżetowych o kwotę 414 186,00 zł.
Planowane  dochody  zwiększa  się  z  takich  podstawowych  źródeł  jak:  otrzymania  dotacji  z  Powiatu
Kłodzkiego na funkcjonowanie Zespołu Szkół Ogólnokształcących w okresie od września do grudnia
2017r. w wysokości 941 577,00 zł, otrzymanej przez Gminę dotacji z Dolnośląskiego Wojewódzkiego
Urzędu  Pracy  na  realizację  zadania  przez  Centrum  Integracji  Społecznej  pn.:  „Wsparcie  osób
zagrożonych  wykluczeniem  społecznym  w  Gminie  Bystrzyca  Kłodzka”  w  wysokości  116 475,00  zł,
otrzymania dofinansowania do projektu realizowanego przez Ośrodek Pomocy Społecznej w wysokości
230 122,00  zł  pn.:  „Aktywnie  do  zatrudnienia”.  Będzie  to  projekt  realizowany  w  ramach  RPO
Województwa Dolnośląskiego.  Zespół  Szkół  w Wilkanowie  otrzymał  dofinansowanie  z Urzędu Pracy
w  wysokości  7 920,00  zł  na  dofinansowanie  dokształcania  nauczycieli  aktualnie  zatrudnionych.
Zwiększenia obejmują też darowizny, które otrzymała Gmina z przeznaczeniem na: 1 000,00 zł na Dni
Lasówki  z  Nadleśnictwa  Bystrzyca  Kłodzka,  1 000,00  zł  na  organizację  Festynu  Kulinarnego
w Marianówce z Nadleśnictwa Międzylesie, 2 500,00 zł z Nadleśnictwa Międzylesie z przeznaczeniem
na wykonanie mostu do posesji nr 95 w Idzikowie. Została także zawarta umowa reklamowa na 4 000,00
zł  z  Wałbrzyskimi  Zakładami  Koksowniczymi  na  zorganizowanie  zawodów  Workout  Session  przez
Zarząd Osiedla nr 2. Zwiększenie obejmuje też otrzymane odszkodowania w wysokości 15 576,00 zł za
uszkodzone Świetliki na Orliku, 3 646,00 zł za uszkodzone słupy oświetlenia ulicznego, 1 669,00 zł za
Info  Kiosk  przy  Informacji  Turystycznej,  11 000,00  zł  za  szkody  na  mieniu  gminnym  w  lokalach
komunalnych  wg  zawartych  umów  z  ubezpieczycielem  i  zgłoszonych  szkód.  Ośrodek  Pomocy
Społecznej  złożył  też  wniosek  o  urealnienie  planu  realizowanych  dochodów,  głównie  odsetek  od
środków na rachunku bankowym oraz nienależnie pobranych świadczeń, zwiększenie to obejmuje kwotę
11 000,00 zł. Mamy też urealnione dochody budżetowe wg wykonania na dzień 30.06.2017r., głównie
obejmują  trwały  zarząd  14 000,00  zł,  refundację  płac  13 600,00  zł,  gospodarowanie  odpadami
komunalnymi  7 000,00  zł.  Zmniejszamy  też  plan  z  tytułu  odsetek  na  odpływy  podatków  od  osób
prawnych  w  wysokości  3 000,00  zł  i  z  tytułu  odsetek  gromadzonych  na  rachunkach  bankowych
w wysokości  30 000,00 zł,  ponieważ  w ostatnim czasie  częściej  korzystamy z kredytu  niż  lokujemy
wolne środki na rachunku bankowym. Zastosowaliśmy też prawidłową klasyfikację budżetową dotyczącą
wykupu prawa użytkowania wieczystego z § 076 na § 077 dotyczy to osób prawnych, w pierwszej wersji
było, że będą to osoby fizyczne, plan nie uległ zwiększeniu ani zmniejszeniu i nadal wynosi 273 000,00
zł.  Osobną  zmianą  jest  też  zastosowanie  prawidłowej  klasyfikacji  budżetowej  do  projektów
realizowanych przez Ośrodek Pomocy Społecznej,  zmieniamy z § 2007 do 2057 i  urealniamy plany
dochodów realizowanych z Unii Europejskiej na podstawie zawartych aneksów na Długopole, remont
drogi Leśna w Długopolu – zmniejszmy tutaj  o 222 419,00 zł,  na drogę Senatoryjną w Międzygórzu
375 223,00 zł. Zmniejszenie też jest 312 308,00 zł na drogę Pławnica-Stary Waliszów, ale tu jeszcze nie
mamy  aneksu  i  nie  wiemy  czy  to  już  będzie  ostateczna  wersja.  Zmniejszenie  dotacji  celowej
w wysokości 124 507,00 zł na zadanie pn.: „Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 388 w zakresie budowy
chodnika”,  ponieważ  zadanie  to  zostanie  realizowane  w roku  2018.  Planowane  wydatki  budżetowe
zmienia się zgodnie z załącznikiem nr 2 do projektu, który Państwo Radni otrzymali i główne zmiany
wynikają  z  wprowadzonych  zmian  po  stronie  dochodów  budżetowych.  Najważniejsze  zmiany
w wydatkach obejmują: 24 969,00 zł przeznaczamy na zakup pieca centralnego ogrzewania w Szkole
Podstawowej nr 1, 18 283,00 zł na „Baśniowa kraina u nas się zaczyna”, będzie to projekt realizowany
przez Wydział Turystyki, 2 460,00 zł na Singletrack Glacensis, ten projekt również będzie realizowany
przez  Wydział  Turystyki,  100 000,00  zł  na  dołożenie  do  wykonania  pieca  centralnego  ogrzewania
w  Muzeum,  50 000,00  zł  na  oczyszczenie  muru  oporowego  przy  parkingu  nad  wodospadem
w Międzygórzu. Zmniejszamy 50 000,00 zł zabezpieczenia nieruchomości z ulicy Kłodzkiej, 900 000,00
zł zmniejszamy kompleksowe uzbrojenie terenu pod Strefę w związku z rozstrzygnięciem już pewnych
etapów  procedury  przetargowej.  Zwiększamy  też  dotację  dla  Miejsko  Gminnego  Ośrodka  Kultury
w  wysokości  82 700,00  zł  i  30 000,00  zł  przeznaczamy  na  zmianę  sposobu  użytkowania  lokali
usługowych, lokale mieszkalne. Zmniejszamy o 100 000,00 zł zakupu skutera z projektu który w tym
roku nie będzie realizowany a będziemy aplikować na przyszły rok, natomiast zwiększamy na zakup
ratraka mimo, że tutaj  przetarg nie został  rozstrzygnięty  ale będziemy się jeszcze przymierzać,  aby
w tym roku zrealizować ten zakup, zwiększamy tutaj o 28 934,00 zł. Zmieniamy również fundusz sołecki
w  miejscowości  sołectwo  Starkówek,  sołectwo  Młoty  zgodnie  ze  zgłoszonymi  wnioskami.  Szkoła
Podstawowa nr 1 prosiła o przeniesienie z działalności bieżącej szkoły na świetlicę kwotę 6 560,00 zł.
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Zmiany  dotyczą  też  drobnych  zmian  merytorycznych  zgłoszonych  przez  wydziały  celem urealnienia
planu wydatków. Zmiany w załącznikach: nr 8 - Zestawienie planowanych dotacji, nr 3 - Wykaz zadań
inwestycyjnych, nr 5 - Fundusz sołecki i nr 9 - Plan przychodów i wydatków samorządowych zakładów
budżetowych  są  wynikiem  wprowadzonych  zmian  po  stronie  wydatków  budżetowych.  Przychody
i rozchody budżetu w tej uchwale nie uległy zmianie. Uchwała jest zbilansowana.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmian w budżecie Gminy na
rok 2017. (8 za, jednogłośnie)
Mieczysław Kamiński –  powiedział,  że Radni  mieli  dzisiaj  uzyskać informację ile  przeznaczono już
środków na „Kryształową aleję gwiazd”, więc czeka na tą informację. 
Zastępca  Burmistrza –  odpowiedziała,  że  taka  informacja  zostanie  przygotowana  na  najbliższą
Komisję,  ponieważ  Komisja  wczorajsza  skończyła  się  późno,  zatem  nie  było  możliwości,  aby  ten
materiał  przygotować.  Dotyczy  to  również  szczegółów projektów unijnych,  tj.  kwoty  dofinansowania,
udziału własnego, zostanie przygotowana i każdemu z Państwa Radnych dostarczona.
Mieczysław Kamiński – zadał pytanie, które również postawił w dniu wczorajszym na Komisji Finansów
i Budżetu, powiedział, że dzisiaj jest Pani Kierownik, której nie było na wczorajszej Komisji. Dotyczy ono
podziemnej trasy turystycznej, ponieważ zdejmujemy z budżetu dział 630 rozdział 63003 - Poznajemy
wspólną historię Centrum Integracji Turystycznej i Podziemna trasa turystyczna 30 554,00 zł. Poprosił
o dokładniejszą informację, czy nie będzie w tym roku realizowanej tej dokumentacji i zapytał co tu się
dzieje?
Ewa Koczergo – powiedziała, że ta dokumentacja jest realizowana. Środki te zostały zdjęte, gdyż były
to środki niewygasające z 2016 roku, w związku z tym, że projektant nie zrealizował tego zadania do
czerwca 2017 roku. Tak jak są wytyczne do realizacji środków niewygasających, ta kwota została zdjęta.
Natomiast  całe  postępowanie  dotyczące  wykonania  dokumentacji  nadal  jest  realizowane.  Został
podpisany aneks,  a  trudności  związane  z wykonaniem tej  dokumentacji  polegają  na tym,  że trzeba
dodatkowo opracować projekt przełożenia instalacji elektrycznej, która przebiega nad podziemiami, czyli
całej  strukturze  ul.  Kupieckiej,  gdzie  są  planowane  prace.  W  związku  z  tym  wystąpił  projektant
z aneksem o zwiększenie  środków i  przesunięcie terminu.  Tak więc  tamtą kwotę zdjęto,  w związku
z tym,  że były  to środki  zaplanowane w 2017 roku a zwiększenie  środków na to zadanie nastąpiło
również w tym roku i jest to zadanie realizowane w 2017.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że wydatki niewygasające zostały już uporządkowane, czyli był to
wydatek niewygasający, bo tu nie ma takiej informacji, że to był wydatek niewygasający z roku 2016.
A teraz z kolei, jeżeli Pani mówi, że zadanie jest kontynuowane, to czy płatność będzie w tym roku czy
w przyszłym roku?
Ewa Koczergo – powiedziała, że płatność będzie w tym roku. Według umowy do końca września ma
być gotowa dokumentacja.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że jeżeli w tym roku, to dlaczego my zdejmujemy kwotę 30 554,00
zł. Będziemy musieli ją wprowadzać, żeby zapłacić.
Ewa Koczergo – powiedziała, że ta kwota jest wprowadzona.
Mieczysław Kamiński – zapytał gdzie i w którym miejscu? Powiedział, że tutaj jest zmiana wydatków
i  jest  zmniejszenie,  może między działami,  paragrafami  zostało  przestawione.  To jest  zmniejszenie
o kwotę 30 554,00 zł podziemna trasa turystyczna. Radny zapytał czy jeżeli będzie płatność w tym roku
to będziemy jeszcze raz to wprowadzać?
Ewa Koczergo – powiedziała, że zaraz to sprawdzi, gdyż nie ma dokumentacji przy sobie, więc trudno
jej stwierdzić, czy chodzi tu o dokumentację o niewygasłych płatnościach, czy też chodzi o planowane
inwestycje, które nie są realizowane w związku z tym, że nie został przygotowany projekt z partnerem
czeskim, gdyż zrezygnowano z tego projektu. 
Anna Kopecka – powiedziała, że z wniosku, który został złożony wynika, że będą to środki z projektu
czeskiego, który nie będzie realizowany.
Ewa Koczergo – przeprosiła, gdyż źle zrozumiała i myślała, że chodzi o dokumentację. Wyjaśniła, że
jeżeli chodzi o zdjęcie tych środków to Gmina Bystrzyca Kłodzka z miastem Usti nad Orlici w 2016 roku
przygotowywała  wniosek  „Poznajemy wspólną  historię”.  Wniosek ten zakładał  realizację  podziemnej
trasy turystycznej i  realizację Centrum Informacji Turystycznej po polskiej  stronie, po czeskiej stronie
były to prace remontowe i konserwatorskie kościółka i kapliczek,  które są zlokalizowane w Usti  nad
Orlici, obok Urzędu Miasta i Gminy. Wniosek ten przeszedł klasyfikację formalną, natomiast na ocenie
merytorycznej nie został zakwalifikowany do dofinansowania, gdyż uznano, że nie jest to wniosek na tyle
transgraniczny aby uzyskać taką liczbę punktów, która dawałaby mu możliwość dofinansowania. Tak
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więc ten wniosek nie został dofinansowany. W trakcie rozmów z partnerem czeskim zostało uzgodnione,
że będziemy aplikować w kolejnym doborze na ten wniosek, czyli we wrześniu 2017 roku. W związku
z tym, że Pan Starostwa stwierdził, że pozwolenia na budowę wygasają i nadal będziemy mieli trudności
z  uzasadnieniem  transgraniczności  tego  projektu,  uzgodniono  między  Panem  Starostą  a  Panią
Burmistrz,  że  ten  wniosek  nie  zostanie  złożony,  gdyż  są  to  dodatkowe  pieniądze  na  opracowanie
wniosków a nie ma on mocnego uzasadnienia, aby dostać dofinansowanie.  Dlatego też ten wniosek
oraz środki na zabezpieczenie tej części zostają zdjęte z budżetu.
Mieczysław Kamiński – stwierdził,  że przegląda załącznik  inwestycji  i  nie widzi  innych środków na
podziemną trasę turystyczną.
Ewa Koczergo – powiedziała, że na dokumentacji na pewno jest.
Mieczysław Kamiński – poprosił o wskazanie w jakiej pozycji w wykazie zadań inwestycyjnych. 
Anna Kopecka – wyjaśniła, że jest to pozycja nr 26.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że plan po zmianach wynosi zero, czyli dzisiaj zabieramy i mamy
zero a Pani powiedziała, że będzie płacić w tym roku za dokumentację.
Ewa Koczergo – powiedziała, że to poszło we wcześniejszej uchwale.
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że w załączniku inwestycji  są wszystkie inwestycje realizowane
w tym roku od początku do końca i każda zmiana jest tu uwzględniana. Jeżeli my zdejmiemy w tej chwili
te pieniądze, nie będzie ani złotówki na tą dokumentację o której jest mowa, że jest realizowana.
Ewa Koczergo – powiedziała, że w budżecie na pewno są środki na dokumentację.
Zastępca  Burmistrza –  poprosiła,  aby  przedstawione  zmiany  budżetu  na  2017  rok  zostały
zaakceptowane.  Zapewniła  jednocześnie,  że  uwaga,  którą  Pan  Radny  Kamiński  zgłosił,  zostanie
prześledzona.
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że się zgadza, ponieważ nie chce blokować zmian w budżecie
tylko  chce  wyjaśnić,  bo  według  jego  informacji  tutaj  tych  środków  na  zapłatę  za  realizowaną
dokumentację po prostu w budżecie nie ma. Następnie postawił pytanie o dotację celową w wysokości
100 000,00 zł przekazaną do Muzeum Filumenistycznego w Bystrzycy Kłodzkiej z przeznaczeniem na
wymianę kotła grzejnego. Zapytał czy to będzie kocioł grzejny na instalację gazową czy węglową?
Anna Kopecka – odpowiedziała, że załącznik jest krótki i mówi o tym, że będzie realizowana wymiana
pieca.  Natomiast  kosztorys,  który  dzisiaj  będzie  dostarczony  ma  być  przedłożony.  To  ma  być
przyłączenie do instalacji gazowej.
Przewodniczący Rady  – powiedział,  że na następnej sesji  zostanie doprecyzowane, jakie to będzie
ogrzewanie, gazowe czy na eko groszek.
Mieczysław Kamiński – zadał pytanie odnosząc się do projektu ”Baśniowa kraina u nas się zaczyna”.
Chciał usłyszeć kilka zdań informacji na temat tego projektu, tym bardziej, że dziś będzie podejmowana
dwa razy ta uchwała – jedna w budżecie wyprowadza środki na ten cel a druga w osobnej uchwale Rady
o przystąpieniu do projektu.
Ewa Koczergo – powracając do poprzedniego pytania wyjaśniła, że ten załącznik i te zmiany o których
była mowa, są to działania inwestycyjne, natomiast ta dokumentacja na podziemną trasę turystyczną
jest w wydatkach bieżących. Następnie, odpowiadając na zadane pytanie o projekt uchwały w sprawie
przystąpienia do projektu „Baśniowa kraina u nas się zaczyna” poinformowała, że projekt został złożony
z  partnerem  czeskim,  ze  stowarzyszeniem  Orlickie  Góry  w  marcu  2017  roku.  Na  koniec  czerwca
wpłynęła  informacja  o  dofinansowaniu  tego  projektu  oraz  na  początku  lipca  o  przygotowaniu
dokumentacji  niezbędnej  do podpisania  umowy.  Niezbędną  dokumentacją  jest  m.in.  zabezpieczenie
środków finansowych na realizację tego projektu. W związku z tym, że obejmuje on lata 2017-2018
najlepszym dokumentem będzie uchwała Rady Miejskiej o zabezpieczeniu tych środków. Projekt ten jest
projektem miękkim, finansowanym z funduszu mikroprojektów i obejmuje działania zarówno po polskiej
jak i czeskiej stronie, związane przede wszystkim z promocją i turystyką. Po polskiej stronie realizowane
będą wspólnie z partnerem czeskim działania typu kulturalnego,  jeżeli  chodzi  o 2017 rok, będzie to
dziecięcy przegląd kolęd polskich i  czeskich. Z domem kultury zostało uzgodnione,  że impreza taka
odbędzie się prawdopodobnie 16 grudnia, ale tutaj jeszcze trwają rozmowy przy okazji imprezy innej. Do
tej  imprezy zostaną przygotowane wszelkie  działania  związane z promocją tej  imprezy czyli  plakaty
informacyjne,  śpiewnik  kolęd  polskich  i  czeskich,  poczęstunek  dla  partnerów projektowych.  Kolejne
działania  obejmą działania  związane z promocją Międzygórza -  rajd turystyczny,  zostało wymyślone
hasło  „Bajkowe  Międzygórze”,  w  planie  jest  przeprowadzenie  polsko-czeskiego  rajdu  turystycznego,
wykonanie  oznakowania  turystycznego  w  paśmie  drogowym  do  atrakcji  turystycznych  i  wykonanie
witacza  promocyjnego  na  wjeździe  do  Międzygórza  pod  hasłem  „Baśniowe  Międzygórze”.  Do  tego
również  przewodnik  bajkowy  po  Międzygórzu,  fotografie  i  oczywiście  spotkania  polskich  i  czeskich
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partnerów projektowych. W związku z tym, że jest to baśniowa kraina, obejmuje ona również Bystrzycę
Kłodzką. Część wydatków będzie związana z realizacją Dni Turystyki Ziemi Bystrzyckiej i w ramach tego
planowane  jest  sfinansowanie  organizacji  Dni  Turystyki,  wykonanie  przewodnika  „Trzynaście  odsłon
bystrzyckich duchów” - legendy o różnych obiektach zabytkowych znajdujących się na trasie zwiedzania.
Oczywiście  cała  akcja  promocyjna  czyli  plakaty,  informatory,  przewodnik,  fotografie  i  partnerskie
spotkania.
Mieczysław Kamiński – podziękował za informacje i postawił następne pytanie. Powiedział, że Zarząd
Osiedla  nr  2 pozyskał  środki  finansowe z reklamy Wałbrzyskie  Zakłady Koksownicze „Viktoria”  S.A.
4 000,00 zł i my to wprowadzamy do budżetu po stronie dochodów, po stronie wydatków. W związku
z tym zapytał, czy znowu Rada Miejska i Burmistrz będzie decydowała o tych wydatkach, ponieważ, jak
wiemy, fundusze Zarządów Osiedli zostały rozdysponowane w tym roku nie przez Zarządy Osiedli tylko
przez Radę. Czyli te 4 000,00 zł na razie nie ma przeznaczenia?
Dariusz Piotrowski – odpowiedział, że te pieniądze zostały przeznaczone wyłącznie, tylko na imprezę,
na wydarzenie 12 sierpnia br. i w ten sposób zostały rozdysponowane, dla Zarządu Osiedla nr 2 jako
jednego  z  organizatorów  tych  zawodów,  bo  też  Miejsko  Gminny  Ośrodek  Kultury  był
współorganizatorem.  Nie  jest  to  związane  z  funduszem  osiedla,  po  prostu  pieniądze  te  zostały
przeznaczone tylko i wyłącznie na zawody. 
Mieczysław Kamiński – powiedział, że nie ma pretensji do Pana Dariusza i chciałby tylko ostrzec, że
nie można robić w ten sposób, że pewne wydatki się realizuje czy dochody a nie ma tego w budżecie,
szczególnie wydatki.  Zaznaczył,  że nie wolno tak robić,  gdyż jest to naruszenie dyscypliny finansów
publicznych. Ponadto zauważył w paru miejscach, że Gmina podjęła pewne działania, gdzie nawet już
organizuje przetarg a jeszcze nie ma zapewnionych środków w budżecie. Więc zasada jest prosta –
muszą być  najpierw środki  w  budżecie  a  później  dopiero  następne  działania  związane  z  finansami
publicznymi. Radny stwierdził, że nie ma pretensji, bo jest to drobna kwota - Radny Piotrowski pozyskał
te środki finansowe i zostały one skonsumowane. Ale jest to uwaga na przyszłość.
Marian  Adamów  – zapytał  czy  projekt  Singletrack  Glacensis  będzie  współfinansowany  z  dwóch
projektów, gdyż posiada na ten temat sprzeczne informacje. 
Ewa Koczergo – stwierdziła,  że można mieć w związku z tą sprawą niejasny obraz dlatego, że na
Singletracki  rozpoczęto realizację  starania się o pozyskanie  środków w 2015 i  2016 rok.  Następnie
wyjaśniła, że była to inicjatywa prawie 13 gmin, w tym 5 gmin czeskich i 8 polskich i w związku z tym, że
wszystkie gminy uczestniczące w tym projekcie były bardzo zaangażowane i wydały środki finansowe na
dokumentację a projekt niestety nie dostał dofinansowania, gminy między sobą doszły do porozumienia,
jak  podzielić  tę  inwestycję,  żeby  pozyskać  środki.  Program  pierwotnie  miał  być  transgraniczny,
finansowany z INTERREG V-A. Następnie Stowarzyszenie Gmin Ziemi Kłodzkiej wyszło z inicjatywą, że
gminy po stronie polskiej złożą wniosek o realizację Singletracków. Taki wniosek został złożony, Gmina
Bystrzyca Kłodzka w nim uczestniczyła i zaproponowała do tego projektu trasę ok. 5 km w Masywie
Śnieżnika w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Uzyskano dofinansowanie i w poniedziałek
odbędzie się kolejne spotkanie w tej sprawie i ta inwestycja będzie realizowana. W związku z tym, że
dokumentacja  Gminy obejmuje  zarówno Masyw Jagodnej  jak i  Masyw Śnieżnika,  pozostały  jeszcze
2  trasy.  Obecnie  z  partnerem  czeskim  30  września  zostanie  złożony  kolejny  projekt,  do  projektów
transgranicznych,  do  Europejskiego  Funduszu  Rozwoju  Regionalnego  INTERREG  V-A  na  trasę
w  Jagodnej  i  na  trasę  w  Międzygórzu.  Tutaj  część  wydatków  też  jest  realizowana,  gdyż  należy
sfinansować  koszty  związane  z  przygotowaniem  projektów,  dodatkowe  zgłoszenia  na  oznakowania
powiązań między trasami aby zapewnić działania promocyjne. Natomiast są to 2 wnioski: na jeden już
umowa  zostanie  podpisana,  mamy  akredytację  środków  na  Regionalny  Program  Operacyjny
i Międzygórze 5 km, drugi wniosek dopiero zostanie złożony.
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  w dniu  wczorajszym  rozmawiano  o  inwestycjach  i  nikt  nie
poruszył  tematu,  że  Komisja  Finansów  i  Budżetu  analizowała  zakres  dokumentacji  związanej
z remontem basenu kąpielowego i decyzji  żadnej nie podjęła. Natomiast w informacji,  którą uzyskali
Radni jest wpisane, że termin wykonania dokumentacji to 31.07.2017r. czyli uwagi Komisji nie zostały
uwzględnione.  Radni  jeździli  do Czech,  do Międzylesia,  oglądali  basen,  były  dyskusje,  ale  nie  było
ostatecznej  decyzji  jaki  zakres  prac  będzie  robiony  na  basenie  otwartym  w  Bystrzycy  Kłodzkiej.
Natomiast w tej informacji mamy podane, że termin wykonania dokumentacji to 31 lipca, czyli została
podpisana jakaś umowa. Radny poprosił o wyjaśnienie.
Ewa Koczergo  – powiedziała,  że oczywiście  były  wyjazdy do Czech i  Międzylesia,  gdzie  oglądano
baseny kąpielowe. Wyjaśniła, że wszystkie uwagi Radnych zostały przeanalizowane i spisane. Te uwagi
zostały przesłane pismem do wykonawcy dokumentacji. W związku z tym, że jest to drugi albo też trzeci
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aneks z firmą, został sporządzony następny aneks, który obejmuje dwa etapy. Pierwszy etap polega na
tym, że do 30 lipca firma ma przedłożyć jeden egzemplarz dokumentacji bez wymaganych pozwoleń
i zezwoleń w celu przeanalizowania i zlecenia ewentualnie zewnętrznej firmie oceny tej dokumentacji,
proponowanych rozwiązań technologicznych zagospodarowania terenu i w terminie 40 dni od przesłania
naszych uwag firma powinna te uwagi wnieść do dokumentacji  i  w w/w terminie przedłożyć komplet
dokumentacji z wymaganymi pozwoleniami i uzgodnieniami.
Janusz  Gałan  –  powiedział,  że  nie  rozumie  pewnej  rzeczy.  Po  spotkaniu  w  Międzylesiu  było
powiedziane, że Radni spotkają się na Komisji Budżetu. Osobiście zaprosił byłego kierownika basenu,
który miał pewne rzeczy wyjaśnić i potem należało podjąć na Komisji odpowiednią decyzję, wypracować
wniosek co ująć w projekcie.
Zastępca Burmistrza – powiedziała, że uwagi, które artykułowali Radni zostały przekazane, natomiast
wstępna  dokumentacja,  bez  pozwolenia  na  budowę,  bez  pełnej  ścieżki  dokumentacyjnej  zostanie
Radnym przedłożona i  będą mogli  przeanalizować  czy uwagi,  które wcześniej  zgłaszali  zostały tam
ujęte. Dodała, że na tym etapie będzie można zgłaszać poprawki. Tak więc, nie jest to dokumentacja
zamknięta i zatwierdzona.
Janusz Gałan – powiedział, że Radni jeżdżący do Czech i do Międzylesia nie zgłaszali żadnych uwag.
Przewodniczący Rady – powiedział, że gdy dokumentacja będzie gotowa, wówczas będzie się można
wypowiedzieć co do ewentualnych poprawek.
Ewa  Koczergo –  powiedziała,  że  w  związku  z  tym,  że  są  pewne  terminy,  pewne  ustalenia,
dokumentacja ciągnie się bardzo długo. Zaznaczyła, że Radni zgłaszali uwagi ustne, gdyż była na tych
spotkaniach.  Np.  w  Nachodzie  powiedziano,  że  następnym  razem zrobiono  by  tam nieckę  stalową
i Radni  potwierdzili,  że w Bystrzycy w basenie również  powinna być  niecka stalowa.  I  to jest  jedna
z uwag Radnych.  Niestety półroczne oczekiwanie na pisemne uwagi  blokuje pewne działania,  które
należy podjąć z działaniami inwestycyjnymi. A jest to sprawa pilna, gdyż jeżeli basen kąpielowy ma być
gotowy w 2019 roku, to nie można czekać i aneksować warunki.
Przewodniczący  Rady  –  powiedział,  że  zamyka  temat  basenu,  gdyż  nie  jest  to  przedmiotem
dzisiejszego głosowania.
Dariusz  Piotrowski  – zapytał  o  kompleksowe  uzbrojenie  terenu  Strefy  Ekonomicznej  i  poprosił
o  przekazanie sprawozdania w tej sprawie. Dodał, że jest to -900 000,00 zł.
Anna Kopecka – wyjaśniła, że zmiana, która jest dokonywana, 900 000,00 zł, jest to zmiana, która ma
miejsce  po  rozstrzygnięciu  2  przetargów.  Koszty  zostały  zmniejszone,  niż  to  zakładano  w  wersji
pierwotnej. Pozostawiono tam margines na podjazd, który był robiony. W tej chwili zostały rozstrzygnięte
2 przetargi na łącze energetyczne.
Dariusz Piotrowski – zapytał, upewniając się, czy jest to oszczędność 900 000,00 zł.
Anna Kopecka – potwierdziła, że jest to oszczędność.
Marian Adamów – powrócił  do tematu basenu kąpielowego. Powiedział,  że najważniejsze spotkanie
odbyło się na basenie w Międzylesiu i podpowiedziano tam Radnym bardzo ważne uwagi. Potwierdził
wypowiedź Pani Kierownik Ewy Koczergo, że Radni  słownie odstąpili  od niecki  metalowej,  gdyż jest
bardzo droga. W Międzylesiu zrobiono to w wersji  betonowej, nową masą, folią nakładaną, która jest
bardzo dobrym materiałem, elastycznym, nie podatnym na mrozy i zmiany temperatury. Minęło 5 lat od
wybudowania basenu w Międzylesiu i Gmina nie ma z jego eksploatacją żadnych problemów. Radny
Adamów stwierdził,  że po powrocie z Czech i Międzylesia miało odbyć się spotkanie na Komisji,  ale
sprawa ugrzęzła. Zamierzano zaprosić Pana z Międzylesia, który ma pięcioletnie doświadczenie w tej
sprawie. Powiedział, że takich ludzi, którzy mogą mądrze doradzić należy słuchać i nie chodzi tu o to, że
jest prowadzona jakaś polityka przeciwko sobie, ale tu chodzi o finanse Gminy – jeżeli można coś zrobić
o połowę taniej w ramach oszczędności, to należy właśnie tak postąpić.
Zastępca Burmistrza – zauważyła, że nie ulega kwestii, że niecka stalowa ma najdłuższą żywotność,
najdłuższy okres gwarancji i jest to inwestycja na następne pokolenia. Najwyższe standardy jakościowe
i  gwarancyjne  dotyczą  niecki  stalowej.  Powiedziała,  że  tak,  jak  Pani  Kierownik  wspomniała,
dokumentacja wstępna będzie Państwu Radnym przedłożona i to będzie ten etap możliwych uwag dla
dalszych procedur.
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że w sprawie basenu rzeczywiście nie było koordynacji i pewne
decyzje  zapadły  poza Komisją,  poza  Radnymi  i  teraz  będzie  problem,  ponieważ  Radny  otrzymując
wstępną  dokumentację  nie  wie  np.  czy  jest  to  budynek  sezonowy,  budynek  szatni  itd.  gdyż  były
dyskusje, który budynek powinien być, który nie i nie została podjęta do końca decyzja. Radny stwierdził,
że każdą dokumentację można zmienić, tylko, że to będzie kosztowało następne pieniądze i następny
okres czasu do przedłużenia. Nie wie dlaczego tak wyszło, ale opinia Komisji nie została ujęta.
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Dariusz Piotrowski – zauważył,  że zostało powiedziane, iż ta dokumentacja zostanie przedstawiona
Radnym do wglądu i wtedy będą się mogli oni wypowiedzieć. Dlatego też oczekują na tą dokumentację.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 11 Radnych, w głosowaniu jawnym, 11 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/353/17
w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2017

2/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy
Finansowej Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2017-2027.
Anna Kopecka  – poinformowała,  że projekt  Wieloletniej  Prognozy Finansowej  musi  być  zmieniony,
ponieważ,  w  uchwale,  która  przed  chwilą  została  przez  Radnych  Miejskich  przyjęta  zostało
wprowadzone wiele  zmian dotyczących przedsięwzięć,  które już są realizowane.  Polegało to przede
wszystkim  na  zmniejszeniu  nakładów  po  oszczędnościach  ze  Strefy,  jak  też  zwiększeniu  tytułem
uzyskanego dofinansowania na projekt realizowany przez Centrum Integracji Społecznej oraz na nowy
projekt, który będzie realizowany przez Ośrodek Pomocy Społecznej pn.: „Aktywnie do zatrudnienia”.
Dodatkowo  zostały  wprowadzone  następujące  zadania:  Singletrack  Glacensis  z  łącznymi  opłatami
w wysokości 313  308,00 zł, w 2017r. prognozujemy 2 460,00 zł w 2018r. - 310 848,00 zł, projekt pn.:
„Baśniowa  kraina  u  nas  się  zaczyna”  również  wprowadzamy  do  realizacji  łącznymi  nakładami
125 070,00 zł, w 2017r. - 18 283,00 zł w 2018r. - 106 787,00 zł, projekt pn.: „Aktywnie do zatrudnienia” -
920 488,00 zł, prognozowane łączne nakłady w rozbiciu na 3 lata: w 2017r. - 230 122,00 zł, w 2018r. -
460 244,00  zł,  w  2019r.  -  230 122,00  zł.  Bardzo  ważnym  zadaniem  strategicznym  dla  Gminy  jest
poprawa  dostępności  orlickich  i  bystrzyckich  gór,  będzie  tutaj  dofinansowanie  z  budżetu  Gminy
w 2 latach po 923 198,00 zł do wysokości 50% kosztów niekwalifikowalnych o które wystąpił  Powiat
Kłodzki. Koszty niekwalifikowalne w granicach 3 693 000,00 zł a wartość całkowita tej inwestycji tj. droga
do  Spalonej  17 610 681,00  zł.  Dodatkowo  też  wprowadzamy  do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej
zadanie  pn.:  „Przebudowa  drogi  powiatowej  Unii  Lubelskiej”  -  25%  szacunkowego  kosztu  zadania
w 2018 r. -1 024 110,00 zł oraz przebudowę drogi powiatowej Długopole Dolne – Długopole-Zdrój na
odcinku 1,5 km dofinansowanie też dla Powiatu – w 2018r. w wysokości 200 000,00 zł. Powiat planuje
tutaj  koszty w wysokości  500 000,00 zł.  Przebudowa drogi  wojewódzkiej  nr  388 w zakresie budowy
chodnika  w  związku  z  tym,  że  po  stronie  dochodowej  ściągnięto  dotację  124 507,00  zł  na  skutek
podpisania aneksu, że realizacja będzie w 2018 roku. W projekcie też znalazła się dotacja otrzymana
przez  Centrum Integracji  Społecznej  w  wysokości  116 475,00  zł.  Na  podstawie  dokonanych  zmian
w wydatkach ujednolicono limity na rok 2018 takich zadań jak: Historyczne wieże pogranicza kłodzkiego,
uzbrojenie terenu Strefy i Poznaj Sudety na nartach zwiększono o 128 934,00 zł. 
Janusz Gałan  – poinformował,  że Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy
Finansowej Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2017-2027. (8 za, jednogłośnie)

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/354/17
w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Bystrzyca Kłodzka na lata 2017-2027
 
3/  Przewodniczący  Rady  -  przedstawił  projekt  uchwały  w  sprawie  zaciągnięcia  kredytu
długoterminowego.
Zastępca Burmistrza  – poinformowała, że w projekcie uchwały  w § 1 jest napisane, że wyraża się
zgodę na zaciągnięcie  kredytu  długoterminowego w wysokości  17 200 000,00 zł  i  przeznaczony ten
kredyt będzie na wyprzedzające finansowanie działań finansowanych środków pochodzących z budżetu
Unii Europejskiej oraz finansowanie planowanego deficytu. Źródłem pokrycia zaciągniętego kredytu oraz
odsetek będą dochody własne Gminy ze sprzedaży mienia komunalnego, wkład podatków i opłat oraz
środki  pochodzące z budżetu Unii  Europejskiej.  Spłata kredytu rozpocznie się 2018 roku,  natomiast
zakończy  się  w 2027  roku.  Zastępca  Burmistrza  przypomniała,  że  na  wczorajszej  Komisji  Budżetu
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i Finansów Radni zapytali o projekty unijne, które są już realizowane w 2017r. i które również obejmuje
kwota kredytu długoterminowego. Odpowiedziała, że wśród tych projektów należałoby m.in. wymienić:
 - kompleksowe uzbrojenie pod Strefę, 
-  poznaj Sudety na nartach
-  przebudowa drogi Pławnica-Stary Waliszów
-  przebudowa budynku przy szkole nr 2 w Bystrzycy Kłodzkiej
-  zagospodarowanie parku w Nowym Waliszowie
- historyczne wieże kłodzkiego pogranicza - Baszta Kłodzka
- wyposażenie pracowni w szkołach 
- wspólnymi działaniami do lepszego partnerstwa
-  interaktywni na pograniczu
- aktywizacja młodych bezrobotnych z projektu „Chcieć to móc”
- wsparcie bezrobotnych z projektu „Szansa-Rozwój-Wsparcie”
Zastępca Burmistrza powiedziała, że wolą Radnych było otrzymać informację szczegółową dotyczącą
wartości  zadań,  kwot  dofinansowania  i  udziału  własnego,  dlatego też  taka tabela  zostanie  Radnym
dostarczona.  Dodała,  że  jest  to  21  projektów  unijnych  a  wiadomo,  że  koniecznością  jest  aby
finansowanie było najpierw zabezpieczone w budżecie Gminy a później refinansowane.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  zaciągnięcia  kredytu
długoterminowego. (7 za, przy 1 wstrzymującym się).
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  jest  to  największy  kredyt  jaki  Gmina  zaciągnie  w  ciągu
funkcjonowania samorządów od 1990 roku.  Jest  to kwota 17 200 000,00 zł.  W budżecie jest  deficyt
13 002 902,00  zł  a  zaciągnięty  kredyt  wyniesie  17 200 000,00  zł.  Gdyby  liczyło  się  rachunkowo,  to
powinno się zaciągnąć kredyt  w wysokości 13 002 000,00 zł.  Radny dodał jednak, że jest 21 zadań
finansowanych  ze środków europejskich,  w między czasie zostały złożone inne wnioski  i  być  może
jeszcze w tym roku Gmina uzyska dofinansowanie do innych wniosków, więc jest to kwota ruchoma.
Dlatego też orientacyjnie organ wykonawczy wpisał kwotę 17 200 000,00 zł. Dla Radnych ważne jest to,
że z tej kwoty, plus jeszcze z dochodów własnych, na wydatki majątkowe zostanie przeznaczona kwota
17 916 000,00 zł. Więc inaczej to brzmi i wygląda, niż gdyby Gmina brała kredyt na konsumpcję, wydatki
bieżące. Radny stwierdził, że będzie to znaczne zadłużenie Gminy, lecz jest to korzystne dla niej i jej
mieszkańców,  ponieważ  zrealizuje  się  szereg  zadań  a  oprócz  tego  będzie  później  refundacja  tych
środków czyli  najpierw  zostaną  zrealizowane  zadania  a  potem  będzie  zwrot  środków finansowych.
Radny  Kamiński  powiedział,  że  gdyby  było  inaczej  to  on  byłby  przeciw.  Radny  pamięta,  że
w  poprzednim  roku  również  była  przewidziana  duża  ilość  kredytu,  nie  została  ona  zrealizowana,
ponieważ Gmina nie uzyskała dofinansowania. W tym roku już uzyskano dofinansowanie, już niektóre
zadania zostały zrealizowane, następne są w toku a pojawiły się jeszcze dwa nowe. W związku z tym
Radny zapytał, które to są projekty.
Anna Kopecka  – odpowiedziała, że pierwszy projekt to „Aktywni  do zatrudnienia” realizowany przez
Ośrodek Pomocy Społecznej a drugi projekt realizowany przez Centrum Integracji Społecznej „Wsparcie
osób zagrożonych wykluczeniem społecznym w Gminie Bystrzyca Kłodzka”.
Mieczysław Kamiński  – powiedział,  że w związku z tym,  że te pieniądze nie są przeznaczone na
przejadanie tylko na dalszy rozwój i inwestycje, to zaciągnięcie kredytu uznaje za zasadne. Dodał, że
można dyskutować czy te inwestycje są uzasadnione, ale Rada podejmuje decyzje.
Zastępca Burmistrza – podziękowała Radnym za to, że wszyscy są zgodni co do zaciągnięcia kredytu
długoterminowego na zadania  o  których  była  mowa.  Dodała,  że  Gmina nie  dostała  dofinansowania
w poprzednim roku nie z powodu np. braku dokumentów czy innych warunków, ale po prostu nie było
ogłoszonych  konkursów,  dlatego  dopiero  teraz  te  nabory  ruszyły,  złożono  wszystkie  dokumentacje
i  Gmina  dostała  potwierdzenie  na  to  aby  móc  te  zadania  realizować.  W  związku  z  tym  Zastępca
Burmistrza podkreśliła, że w 2016 roku brakowało środków z Unii Europejskiej nie z winy Gminy, tylko
dlatego, że instytucje finansujące nie ogłaszały konkursów.
Mieczysław  Kamiński  –  przyznał,  że  to  co  powiedziała  Pani  Burmistrz  jest  prawdą,  bo  faktycznie
wszystkie samorządy w całej  Polsce przeznaczały na inwestycje w 2016 roku bardzo mało środków
finansowych  z  powodu  rozdań  środków  z  Unii  Europejskiej,  dlatego  też  było  załamanie  finansowe
a w tym roku jest ożywienie i większe środki są i z tego powodu partia rządząca się cieszy, ponieważ
jest znaczny wzrost inwestycji.
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Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/355/17
w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego

4/ Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu /lokal użytkowy nr 1 położony w budynku nr 5
przy ul. Rycerskiej w Bystrzycy Kłodzkiej/.
Zastępca  Burmistrza –  poinformowała,  że  z  wnioskiem  o  wyrażenie  zgody  na  odstąpienie  od
obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu zwrócił  się najemca prowadzący działalność
gospodarczą  w  przedmiotowym  lokalu,  przydzielonym  na  drodze  bezprzetargowej  na  3  lata  po
2 przetargach na najem zakończonych wynikiem negatywnym, gdyż zabrakło oferentów, lokal ten został
przydzielony  i  wyremontowany.  Wartość  wykonywanego  remontu  była  proporcjonalnie,  zgodnie
z regulaminem, odliczana z czynszu, niemniej jednak aby ten lokal użytkowy mógł być nadal najmowany
na dłużej  niż  3  lata  wymaga  zgody Rady Miejskiej,  dlatego  też  zwróciła  się  do Radnych  z  prośbą
o podjęcie tej uchwały.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na
odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy najmu /lokal użytkowy nr 1 położony
w budynku nr 5 przy ul. Rycerskiej w Bystrzycy Kłodzkiej/ (8. za, jednogłośnie).
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że Gmina nie realizuje zadań kompleksowo i perspektywicznie.
Radny uważa, że ul. Rycerska w Bystrzycy Kłodzkiej powinna być poświęcona w większości turystyce
i  powinna  to  być  ulica  spacerowa,  gdzie  turyści  przychodzą  i  poszczególne  lokale  użytkowe  służą
turystom. Powiedział, że należałoby racjonalnie dysponować tymi lokalami użytkowymi, żeby nie zrobić
tam „szmatlandii”, natomiast na tej ulicy Pan Głogowski sprzedaje dywany i firany. Radny był przeciwny
aby lokal „Muzealnej” przeznaczać na normalny sklep. Uważa, że lokal ten powinien być przeznaczony
dla Muzeum Filumenistycznego, które powiększyłoby swoją powierzchnię wystawienniczą. Przypomniał,
że Pani Burmistrz zmieniła koncepcję i stwierdziła, że nie „Muzealna” ale przeniesienie Wydziału Kultury
Fizycznej i Turystyki  oraz Informacji Turystycznej z Małego Rynku na Plac Wolności 17 jest bardziej
optymalnym zadaniem, natomiast  administracja Muzeum przejdzie do łącznika,  gdzie jest Informacja
Turystyczna  i  będzie  zwiększona  powierzchnia  wystawowa.  Radny  Kamiński  przyznał,  że  jest  to
rozwiązanie słuszne, jednakże zauważył, że Pan Głogowski szykuje się na przejęcie jeszcze jednego
lokalu i tu Radny by się na to absolutnie nie zgodził, ponieważ Pan Głogowski na ul. Rycerskiej oprócz
„Muzealnej”, którą otrzyma w formie bezprzetargowej na czas nieokreślony zamierza jeszcze wynająć od
Gminy byłą  Informację  Turystyczną  koło  Baszty  na  magazyn.  Radny  powiedział,  że  należałoby  się
zastanowić,  gdyż  takiego  lokalu  nie  powinno  przeznaczać  się  na  magazyn,  tym  bardziej,  że  Pan
Głogowski już ma magazyn po drugiej stronie ul. Rycerskiej, tam gdzie jest napisane „Znicze”. Radny
poinformował, że rozmawiał z Panem Głogowskim, który zasugerował, że będzie się starał o lokal po
Informacji Turystycznej. Stwierdził, że absolutnie Gmina nie może tego lokalu oddać, tym bardziej, że
z informacji jakie posiada wynika, że tam będą przebywały osoby obsługujące Baszty. W związku z tym,
że Pan Głogowski lokal „Muzealnej” wyremontował, włożył w to duży wkład, to Radny wyraża zgodę na
podjęcie tej uchwały, jednakże zwraca uwagę, aby pamiętać o tym, żeby pozostałą część ul. Rycerskiej
w  miarę  możliwości  zagospodarowywać  w  sensie  turystyczno-krajoznawczym  dla  turystów
i przyjezdnych.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 10 Radnych, w głosowaniu jawnym, 10 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/356/17
w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu

5/ Przewodniczący Rady - przedstawił projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie udzielenia pomocy
rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego.
Zastępca Burmistrza – poinformowała, że w uchwale Rady Miejskiej z dnia 31 maja 2017r. w sprawie
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udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego w postaci sfinansowania 50% nakładów
na realizację zadania pn.: „Przebudowa drogi wojewódzkiej nr 388 w zakresie budowy chodnika w m.
Bystrzyca Kłodzka -  przy ul.  Strażackiej”  zmieniamy § 2,  który otrzymuje  brzmienie  w § 2 ust.  1  –
„W  budżecie  Gminy  na  rok  2017  na  realizację  tego  zadania  przeznacza  się  środki  finansowe
w wysokości 9 225,00 zł”. W ust. 2 jest zapis, że w budżecie Gminy na rok 2018 zostaną zabezpieczone
środki finansowe na realizację zadania w wysokości 124 507,05 zł. Zastępca Burmistrza przypomniała,
że na wczorajszej Komisji Budżetu i Finansów dyskutowano o tym dlaczego takie zmiany są czynione.
Wyjaśniła,  że  porozumienie  zostało  fizycznie  podpisane  w  lipcu  2017r.  i  Gmina  ma pewne  obawy
proceduralne  z  dokumentami,  m.in.  jest  konieczność  przeprowadzenia  procedury  wyłączenia  części
gruntów  z  produkcji  rolnej,  uzyskanie  pozwoleń  wodno-prawnych,  sprawy  dotyczące  drzew,  które
należałoby wyciąć.  Zatem zaplanowano,  że te zmiany dokumentacyjne będą w 2017r.,  natomiast  w
2018r. będzie to zadanie wykonywane. Zastępca Burmistrza poprosiła Radnych o przychylność dla tej
uchwały.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie udzielenia
pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego. (8 za, jednogłośnie).
Dariusz Piotrowski – uściślił, że jest to budowa chodnika od ul. Robotniczej, to jest ulica przy dojeździe
do hotelu „Abis”, w stronę ogródków działkowych czyli w stronę Polanicy.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że budowa tego chodnika i dokumentacja powinna być ponownie
zweryfikowana, ponieważ nie ma tam uregulowanych stosunków wodnych. Radny był tam na miejscu
i przeglądał dokumentację z lat 70-tych i 80-tych i są tam ekspertyzy i dokumentacja, która wskazuje na
to, że Zakład Wodociągów i Kanalizacji spuszcza nadmiar wody do rowu, gdzie ma być ten chodnik.
Woda  podskórnie  przedostaje  się  na  ulicę  na  drugą  stronę  i  zalewa  tam  posesje  i  nieruchomości
rolników.  Powiedział,  że  jest  protokół,  który  podpisał  Kierownik  Wydziału  Rolnictwa  Pan  Kazimierz
Kustra,  gdzie  jest  napisane  i  udowodnione,  że  to  wszystko  jest  prawda  i  że  ci  rolnicy  otrzymują
odszkodowania a teraz nikt nie chce zapłacić im odszkodowania. Część tej wody płynie w dół rowem
w kierunku projektowanego chodnika. Ujście tej wody jest ukryte i mało widoczne, ale tam duże ilości
wody się gromadzą i jeśli tam zostanie zablokowane od dołu to będą poważne problemy. Dlatego też
trzeba to na pewno uregulować w dokumentacji i tak zbudować chodnik aby tą sprawę jakoś rozwiązać.
Radny uważa,  że śmiesznie wyjdzie,  gdy do pewnego momentu będzie  chodnik  a dalej  nie będzie.
Powiedział, że wiadomo jest, że jedna osoba się nie zgadza, może trzeba jakoś negocjować, bo troszkę
śmiesznie będzie, kiedy dalej będą budynki po prawej stronie i ludzie będą chodzili po ulicy a nie będzie
chodnika. Jest taka procedura jak wywłaszczenie na cele publiczne, można by było ewentualnie pójść
w tym kierunku. Radny dokładnie nie wie do którego miejsca będzie ten chodnik, ale dalsza część po
prawej stronie nie będzie miała chodnika, to będzie tak kuriozalnie.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 11 Radnych, w głosowaniu jawnym, 11 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/357/17
o zmianie uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Województwa Dolnośląskiego

6/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie podjęcia uchwały intencyjnej
o partnerstwie Gminy Bystrzyca Kłodzka w zadaniu pn.: “Przebudowa drogi powiatowej nr 3235D – ulica
Unii  Lubelskiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej”,  realizowanym  przez  Powiat  Kłodzki  przy  udziale  środków
z  budżetu  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka  oraz  budżetu  państwa  w  ramach  programu  wieloletniego
pn.:  „Program  Rozwoju  Gminnej  i  Powiatowej  Infrastruktury  Drogowej  na  lata  2016  –  2019”
i zabezpieczenia w budżecie na 2018 r. środków finansowych na realizację tego zadania.
Zastępca  Burmistrza –  poinformowała,  że  ten  projekt  uchwały  jest  projektem uchwały  intencyjnej,
dotyczy partnerstwa Gminy Bystrzyca Kłodzka z Powiatem Kłodzkim i dotyczy zadania pn.: “Przebudowa
drogi powiatowej nr 3235D – ulica Unii Lubelskiej w Bystrzycy Kłodzkiej”, jest to w ramach programu
wieloletniego budżetu a więc „Programu Rozwoju Gminnej i Powiatowej Infrastruktury Drogowej na lata
2016 – 2019”. Ta uchwała intencyjna będzie traktowała o woli Radnych, o zabezpieczeniu w budżecie
na 2018 rok środków finansowych  na realizację  tego zadania.  W § 2 zawarta  jest  treść,  że Gmina
Bystrzyca Kłodzka deklaruje zabezpieczenie środków na udzielenie dotacji z budżetu Gminy na rok 2018
w  wysokości  1 024 110,00  zł,  które  zostaną  przekazane  Gminie  na  podstawie  zawartej  umowy
o partnerstwie realizacji projektu. Zastępca Burmistrza przypomniała, że na wczorajszej Komisji Budżetu

10



i  Finansów akcentowano, jak ważna jest to inwestycja i jak bardzo uzależniony od tej inwestycji  jest
status uzdrowiska,  który w 2019 roku będzie musiał  być dla Długopola-Zdroju ponownie uchwalony.
Zastępca Burmistrza zaznaczyła, że jest to strategiczna inwestycja, szczególnie ważna dla miejscowości
uzdrowiskowej.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie podjęcia uchwały intencyjnej
o partnerstwie Gminy Bystrzyca Kłodzka w zadaniu pn.: “Przebudowa drogi powiatowej nr 3235D – ulica
Unii  Lubelskiej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej”,  realizowanym  przez  Powiat  Kłodzki  przy  udziale  środków
z  budżetu  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka  oraz  budżetu  państwa  w  ramach  programu  wieloletniego
pn.:  „Program  Rozwoju  Gminnej  i  Powiatowej  Infrastruktury  Drogowej  na  lata  2016  –  2019”
i  zabezpieczenia  w  budżecie  na  2018  r.  środków  finansowych  na  realizację  tego  zadania. (8  za,
jednogłośnie).
Dariusz Piotrowski – zwrócił uwagę na oznaczenie tej inwestycji przez Powiat. Powiedział, że sytuacja
jest  taka,  ze  Powiat  realizuje  wiele  zadań  np.  razem  z  innymi  gminami  lub  dostaje  pieniądze  od
Wojewody, lecz jeżeli chodzi o otwarcie tych inwestycji, to już nie umieszcza tych informacji i wychodzi
na to, że jedynym inwestorem jest tak naprawdę tylko Powiat. Radny poprosił aby dopilnować, że Gmina
Bystrzyca daje na to pieniądze i żeby to zostało ujęte na tablicach.
Zastępca Burmistrza – uznała, że jest to cenna uwaga i zapewniła, że Gmina zadba o to, aby taka
informacja się znalazła.
Dariusz Piotrowski – powiedział,  że znając życie za chwileczkę ukaże się tablica, że Pan Starosta
z Panem Etatowym Członkiem przepraszają za inwestycję i  tak naprawdę będzie wiadomo tylko,  że
Powiat realizuje tą inwestycję. Bo oni takie tablice wstawiają. 
Mieczysław Kamiński – powiedział, że opinię o Gminie Bystrzyca Kłodzka w Powiecie wszyscy znają,
niestety z Powiatem Kłodzkiem jest się trudno dogadać a ta uchwała świadczy o tym ile Gmina dodaje
pieniędzy i finansuje zadania, które są zadaniami własnymi Powiatu. Radny powiedział, że Gmina musi
zabezpieczyć w 2018 roku 1 024 110,00 zł tj. ¼ zadania, w między czasie musi również zabezpieczyć
ponad pół mln. zł. na budowę wiaduktu na ul. Lubelskiej a już się szykuje udział w realizacji głównej
inwestycji,  którą  Powiat  będzie  realizował  czyli  przebudowa  drogi  od  obwodnicy  poprzez  ulicę
Międzyleśną, Kolejową, Wojska Polskiego, Starą Bystrzycę i Nową Bystrzycę do Spalonej i tutaj budżet
Gminy będzie wynosił aż 2 mln. zł. Więc należałoby się tutaj nad tym zastanowić. Radny powiedział, że
tak, jak Powiat potraktował Gminę Bystrzyca Kłodzka przy przejęciu Szkół Ogólnokształcących, każąc jej
oddawać pewne nieruchomości, to proponowałby do tego tematu wrócić i spowodować, żeby ta umowa
została zmieniona, ponieważ nie może spać po nocach myśląc o tym, jak Gmina została potraktowana.
Radny  przypomniał,  że  Powiat  Kłodzki  przekazał  do  Lądka  liceum  za  darmo  z  nieruchomościami,
przekazał do Dusznik liceum z nieruchomościami,  przekazał do Kudowy liceum z nieruchomościami,
służącymi  zadaniu  publicznemu  a  Gmina  Bystrzyca  Kłodzka  ma  oddać  2  nieruchomości  i  jeszcze
przejąć do prowadzenia drogę na Marię Śnieżną. Powiedział,  że niestety teraz jest taka sytuacja, że
jeżeli  Gmina nie dofinansuje  tego zadania  to nie  zostanie ono zrealizowane.  Gmina nie ma innego
wyjścia i musi dofinansować, ponieważ jest to bardzo ważna i strategiczna inwestycja, która odblokuje
część Bystrzycy,  jeżeli  chodzi o połączenie z przemysłową,  gdzie są te zakłady i odblokuje również
Długopołe-Zdrój.
Zastępca  Burmistrza  – powiedziała,  że  obiekty,  szczególnie  oświatowe  i  chodzi  tutaj  również
o Długopole-Zdrój, gdzie Powiat Kłodzki prowadzi swoją szkołę, nie zostały przekazane przez Gminę
Bystrzyca Kłodzka na rzecz Powiatu w związku z prowadzoną działalnością. Te tematy były wielokrotnie
dyskutowane, był spór o nieruchomości, szczególnie o nieruchomość bystrzycką, zabytkową gdzie jest
liceum  i  gimnazjum  o  wartości  przekraczającej  5  mln.  zł.  Zastępca  Burmistrza  powiedziała,  że
w budynku Urzędu Miasta i Gminy,  połowę budynku zajmuje Gmina a połowę Starostwo Powiatowe
w  Kłodzku,  zatem  w  interesie  Starostwa  Powiatowego  jest  utworzenie  wydziałów  zamiejscowych
i  rozszerzenie  obsługi  mieszkańców.  Ruszył  remont  Ratusza  i  niebawem  Urząd  zostanie  tam
przeniesiony. To samo dotyczy Zarządu Dróg Powiatowych, obiekt jest nasz, nieprzekazany. I to były
kości niezgody, które w czasie dyskusji były wytykane, że owszem, jeśli Powiat ma swoją działalność,
która wynika z ustawy to Gmina Bystrzyca Kłodzka nie przekazuje tych nieruchomości a znajdują się
one w użyczeniu czy w innej formie, która pozwala dysponować nieruchomością bez prawa własności.
I takie dyskusje były ale wszelkie umowy i porozumienia są już zawarte. Zastępca Burmistrza poprosiła,
aby potraktować jej głos w tej sprawie jako głos uzupełniający. 
Marian  Adamów  –  zwrócił  się  do  Przewodniczącego  Rady  z  prośbą  o  zaproszenie  Radnych
Powiatowych w formie współpracy na Komisję Budżetu i Finansów, gdyż jest najliczniejsza lub na sesję,
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żeby ustalić pewne fakty, gdyż dochodzi jeszcze droga w Międzygórzu. Radni Powiatowi obiecali pomoc,
lecz wszelkie decyzje są podejmowane bez wpływu Radnych Miejskich z Bystrzycy Kłodzkiej. Poprosił,
aby to zrobić jak najszybciej.
Przewodniczący Rady – odpowiedział, że Radni Powiatowi zostaną zaproszeni.
Mieczysław  Kamiński –  powiedział,  że  osobiście  jest  winien  temu,  że  Gmina  Bystrzyca  Kłodzka
skomunalizowała cały budynek na ulicy Sienkiewicza. Radny Kamiński przyznał, że kosztowało go to
2 czy 3 lata walki z Wojewodą Wałbrzyskim, który nie chciał skomunalizować i się zgodzić. Cały budynek
był własnością Gminy. I takie powinno być działanie władz samorządowych. Radny powiedział, że jeżeli
powstał  Powiat  Kłodzki,  to  mogą  oni  funkcjonować  do  skończenia  świata,  dopóty  istnieją  oddziały
zamiejscowe.  Ale  w  momencie  kiedy  zlikwidują  oddziały  zamiejscowe,  znając  Powiat  Kłodzki,
sprzedadzą  ten  budynek  i  nie  będą  się  patrzyli  na  Gminę  Bystrzyca  Kłodzka  i  Gmina  wyjdzie  jak
Zabłocki na mydle. Radny uważa, że to jego dziedzictwo jest teraz krojone. Powiedział, że w momencie
kiedy Burmistrzem został Pan Krynicki, tam było Starostwo, dogadali się i na mocy porozumienia stron
uchylili  ostateczną decyzję komunalizacyjną i  przekazali  na rzecz Skarbu Państwa czyli  dla Powiatu
Kłodzkiego  starą  część  budynku.  A  teraz  Gmina  oddaje  nową  część  budynku.  Radny  Kamiński
powiedział, że nie zgadzał się ze stanowiskiem Pani Renaty Surmy – Burmistrza Bystrzycy Kłodzkiej,
która twierdziła, że ten budynek ma małą wartość. Dla Radnego budynek ma wielką wartość i należałoby
go  wykorzystać  w  różny  sposób  dla  celów  Gminy  lub  czerpać  z  tego  korzyści  finansowe.  Radny
powiedział też, że jeżeli chodzi o Ośrodek w Długopolu-Zdroju, to tu ojcem również jest on, ponieważ
w momencie  uwłaszczania  FWP w Długopolu-Zdroju,  zrobił  to  tak  umiejętnie,  że  Gmina  Bystrzyca
Kłodzka pozyskała szereg lokali, nieruchomości, w tym również ten obiekt, który jest teraz Ośrodkiem
Szkolno-Wychowawczym. W momencie, gdy szukano miejsca na Ośrodek Szkolno-Wychowawczy, aby
przenieść z Bystrzycy do Długopola, Radny Kamiński jako ówczesny Burmistrz wyraził  zgodę i teraz
Ośrodek może funkcjonować do końca świata, dopóty będzie funkcjonował ale znając Powiat Kłodzki
wiadomo ile już szkół specjalnych Powiat  zlikwidował  /zostało tylko kilka/.  Jeżeli  wpadną na pomysł,
żeby zlikwidować Ośrodek w Długopolu, to wezmą po prostu i sprzedadzą. I Gmina Bystrzyca Kłodzka
znowu  wyjdzie  jak  Zabłocki  na  mydle  czyli  straci  atrakcyjną  i  wartościową  nieruchomość.  Radny
stwierdził,  że  niestety  taki  jest  Powiat  i  trzeba  z  nim  współpracować,  natomiast  Gmina  musi  jakoś
naciskać na Powiat a szczególnie mobilizować swoich Radnych Powiatowych.
Dariusz Piotrowski –  powiedział,  że to dobry  pomysł  z  zaproszeniem Radnych,  ale  zaznaczył,  że
2 Radnych jest bezpośrednio w koalicji czyli Pan Robert Duma jest Nieetatowym Członkiem Zarządu i on
pewnie  ma wpływ  na  wiele  rzeczy  i  zamiast  bronić  Gminy  w  niektórych  sprawach,  jak  np.  kostka
w Międzygórzu, to Radny Piotrowski nie widzi takiej jego działalności na rzecz Gminy. A jeżeli chodzi
o  szkołę,  to  może  Gmina  nie  została  oszukana,  tylko  po  prostu  takie  warunki  zostały  Gminie
przedstawione  i  takie  warunki  Radni  Bystrzyccy  zaakceptowali.  Drugi  Radny  to  jest  Pan  Leongin
Marzyński, który też powinien pomagać Gminie.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 12 Radnych, w głosowaniu jawnym, 12 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/358/17
w sprawie podjęcia uchwały intencyjnej o partnerstwie Gminy Bystrzyca Kłodzka w zadaniu
pn.: “Przebudowa drogi powiatowej nr 3235D – ulica Unii Lubelskiej w Bystrzycy Kłodzkiej”,

realizowanym przez Powiat Kłodzki przy udziale środków z budżetu Gminy Bystrzyca Kłodzka
oraz budżetu państwa w ramach programu wieloletniego pn.: „Program Rozwoju Gminnej 

i Powiatowej Infrastruktury Drogowej na lata 2016 – 2019”  i zabezpieczenia w budżecie na 2018 r.
środków finansowych na realizację tego zadania

7/  Przewodniczący Rady –  przedstawił  kolejny projekt  uchwały w sprawie wyrażenia woli  przyjęcia
zwiększenia  dotacji  do  realizowanego  projektu  w  ramach  RPO  WD 2014-2020  pt.  „Wsparcie  osób
zagrożonych  wykluczeniem  społecznym  w  gminie  Bystrzyca  Kłodzka”  nr  WND-RPDS.09.01.01-02-
0010/16.
Zastępca Burmistrza – wprowadziła autopoprawkę polegającą na dopisaniu w § 1 ust. 2 który brzmi
„Wyraża się zgodę na przyjęcia dotacji – i tutaj należy dopisać w 2017r. w wysokości 116 475,00 zł.
i w 2018r. w wysokości 111 350,00 zł.” Czyli  łączna kwota tej dotacji będzie wynosiła 227 825,00 zł.
Poinformowała, że jest to uchwala intencyjna, gdzie za zgodą Radnych nastąpi zwiększenie dotacji do
projektu realizowanego pn.: „Wsparcie osób zagrożonych wykluczeniem społecznym w gminie Bystrzyca
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Kłodzka”. Jest to finansowanie z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Dolnośląskiego.
W związku z tym, że zwiększono liczbę osób objętych szkoleniami z zakresu kompetencji  cyfrowych
oraz  dotyczy  to  dodatkowych  kursów  szkoleniowych  na  rzecz  osób  zagrożonych  wykluczeniem
społecznym, zwiększenie dotacji zostało zaproponowane.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej o zmianie uchwały w sprawie wyrażenia
woli  przyjęcia  zwiększenia  dotacji  do  realizowanego  projektu  w  ramach  RPO  WD  2014-2020
pt.  „Wsparcie  osób  zagrożonych  wykluczeniem społecznym  w  gminie  Bystrzyca  Kłodzka”  nr  WND-
RPDS.09.01.01-02-0010/16. (8 za, jednogłośnie).

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały wraz              
z autopoprawką.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/359/17
w sprawie wyrażenia woli przyjęcia zwiększenia dotacji do realizowanego projektu 

w ramach RPO WD 2014-2020 pt. „Wsparcie osób zagrożonych wykluczeniem społecznym 
w gminie Bystrzyca Kłodzka” nr WND-RPDS.09.01.01-02-0010/16

8/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie zaliczenia dróg do kategorii
dróg gminnych /ul. Leśna, Długopole Zdrój/.
Zastępca Burmistrza – wprowadziła autopoprawkę polegające na: zmianie zapisu w nazwie projektu
uchwały ze słowa „dróg” na słowo „drogi”.  Poprawny zapis nazwy projektu uchwały będzie brzmiał -
„w sprawie zaliczenia  drogi  do kategorii  dróg gminnych”;  w zakończeniu  podstawy prawnej  z „Rada
Gminy Bystrzyca Kłodzka” na poprawny zapis „Rada Miejska w Bystrzycy Kłodzkiej” oraz autopoprawkę
w § 1 z „drogi określone” na „drogę określoną”. Prawidłowy zapis § 1 będzie brzmiał: „Do kategorii dróg
gminnych Gminy Bystrzyca Kłodzka zalicza się – po zasięgnięciu opinii  Zarządu Powiatu Kłodzkiego –
drogę określoną w załączniku Nr 1 do niniejszej uchwały”.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r. zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie zaliczenia dróg do kategorii
dróg gminnych /ul. Leśna, Długopole Zdrój/. (8 za, jednogłośnie).
Zastępca Burmistrza  – dodała,  że ta uchwała jest pozytywnie  zaopiniowana przez Zarząd Powiatu
Kłodzkiego z dnia 17 sierpnia 2017r. Uchwała 157/2017 jest załączona do materiałów.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że jest bałagan globalny w kraju w tym również w Gminie Bystrzyca
Kłodzka związany z drogami. Radny uznał, że ta uchwała jest trochę śmieszna, ponieważ już jest numer
drogi i jest to droga gminna a Rada Miejska jeszcze raz podejmuje uchwałę o nadaniu jej numeru drogi
i ustanowieniu jej jako drogę gminną. Radny przypomniał, że na wczorajszej Komisji dyskutowano na
temat  tych  dróg.  Stwierdził,  że  globalnie  ten  temat  powinien  być  uregulowany  przez  ustawodawcę,
powinny  być  w miastach  drogi  gminne,  niektóre  poza  miastem,  a  tylko  niektóre  drogi  powinny  być
powiatowe i wojewódzkie, ale to są takie pobożne życzenia. Natomiast z posiadanych przez Radnego
informacji wynika, że na ul. Leśnej Zarząd Województwa sam kiedyś nadał nazwę drogi i ustanowił ją
drogą gminną a teraz jeszcze raz domaga się od Rady Miejskiej podjęcia tej uchwały. A Radni muszą
ich  słuchać,  ponieważ  inaczej  nie  zrefundują  realizacji  tej  drogi.  Radny  Kamiński  powiedział,  że
w związku z tym podjęcie tej uchwały jest zasadne, ale zobaczymy jak się do tego ustosunkuje Nadzór
Prawny Wojewody,  jak wyszuka tamtą uchwałę Urzędu Województwa, gdzie jest już nadanie statusu
drogi gminnej tej drogi ul. Leśnej, bo Gmina to robi jakby drugi raz. A zgodnie z przepisami, aby nadać
drodze status drogi gminnej musi być opinia Zarządu Powiatu. A taką opinię Gmina posiada.

Przewodniczący  Rady przystąpił  do  przeprowadzenia  głosowania  nad  projektem  uchwały
z autopoprawką.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/360/17
w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych

Zastępca Burmistrza – powiedziała, że wycofuje autopoprawkę w uchwale w sprawie wyrażenia woli
przyjęcia zwiększenia dotacji do realizowanego projektu w ramach RPO WD 2014-2020 pt. „Wsparcie
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osób zagrożonych wykluczeniem społecznym w gminie Bystrzyca Kłodzka” nr WND-RPDS.09.01.01-02-
0010/16., w związku z tym, że nastąpiła konsultacja z Radcą Prawnym, która zasygnalizowała, że kwoty,
które  zostały  wpisane  nie  powinny się  znaleźć  w projekcie  uchwały.  Zastępca Burmistrza  poprosiła
o wyjaśnienie Radcę Prawnego.  
Monika Patynko-Bielska – powiedziała, że uchwała, która mówi o wyrażeniu woli przyjęcia zwiększenia
dotacji nie powinna zawierać określonych ściśle kwot. Natomiast kwestie te powinny być rozstrzygane
w umowie pomiędzy beneficjentem a podmiotem finansującym. Taka informacja w uchwale, dotycząca
kwot  jest  nieuzasadniona,  ponieważ  gdyby  się  okazało,  że  kwoty  te  uległy  zmianie,  to  należałoby
poprawiać uchwałę.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że dzisiaj zmieniano budżet i w budżecie na rok 2017 po stronie
dochodowej,  wydatkowej,  została wpisana kwota 116 475,00 zł. Radny zauważył,  że wszędzie, gdzie
przyjmujemy jakiś projekt wpisujemy kwotę realizacji i nawet rozbijamy jaki jest wkład własny i jaka jest
wielkość  dotacji.  Jeżeli  została  podana  informacja,  że  zwiększenie  środków  na  ten  cel  wynosi
116 475,00 zł to jest to na podstawie decyzji Urzędu Wojewódzkiego czy tego, kto finansuje ten projekt.
A jeżeli jest napisane, że wyraża się wolę zwiększenia czy wyraża się wolę zmniejszenia, to zapytał o ile
– o 10 mln., 20 mln. zł, 10 zł, 0,50 gr.? Radny stwierdził, że dla niego to jest nielogiczne i powiedział, że
podtrzymałby autopoprawkę, a jeżeli nadzór to zausterkuje, to natychmiast poprawimy. Radny wyjaśnił,
że się upiera dlatego, że jeżeli jest decyzja gdzie jest napisana kwota, my taką kwotę dostajemy i już
mamy ją w budżecie, po stronie dochodowej i po stronie wydatkowej.
Czesława Żebrowska – powiedziała, że rozmawiała w  dniu wczorajszym z Dolnośląskim Wojewódzkim
Urzędem Pracy,  który jest  instytucją  pośredniczącą  w dofinansowaniu  projektu.  Ten projekt  nie  jest
w  całości  dofinansowany  z  Unii  Europejskiej,  jest  dofinansowany  również  ze  środków  Programu
Operacyjnego Województwa Dolnośląskiego i pani, która jest opiekunem tego projektu powiedziała, że
w uchwałach nie zawiera się kwot, tylko wolę zwiększenia dotacji.
Marian Adamów –  zaproponował,  aby w podpunkcie  2 zapisać,  że wyraża  się  zgodę na przyjęcie
dotacji na rzecz realizacji przedmiotowego projektu w wysokości kwoty zawartej w umowie.
Czesława Żebrowska – powiedziała, aby to zostało zapisane w ramach aneksu do umowy.
Zastępca Burmistrza – zaproponowała, aby przyjąć tę uchwałę bez wskazania kwot, gdyż kwoty te są
już podane w uchwale budżetowej.
 
Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 12 Radnych, w głosowaniu jawnym, 12 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/359/17
w sprawie wyrażenia woli przyjęcia zwiększenia dotacji do realizowanego projektu 

w ramach RPO WD 2014-2020 pt. „Wsparcie osób zagrożonych wykluczeniem społecznym 
w gminie Bystrzyca Kłodzka” nr WND-RPDS.09.01.01-02-0010/16

9/  Przewodniczący  Rady –  przedstawił  kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie ustalenia  regulaminu
przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli z autopoprawką.
Zastępca  Burmistrza –  powiedziała,  że  ten  projekt  uchwały  dostosowuje  zapisy  do  nowej
rzeczywistości  oświatowej,  którą  teraz  mamy.  Przede  wszystkim  dlatego,  że  wolą  Radnych  i  Pani
Burmistrz  było  połączenie  szkół  -  Liceum,  Gimnazjum  oraz  Szkoły  Podstawowej  nr  1.  Poprzednia
uchwała Rady Miejskiej nie uwzględniała przepisów, które dotyczą m.in. Liceum, dlatego też te zmiany
zostały tutaj zaproponowane są podyktowane przede wszystkim zmianą dotyczącą poszerzenia oferty
edukacyjnej  na  terenie  Gminy  Bystrzyca  Kłodzka.  Zastępca  Burmistrza  poinformowała,  że  w  lutym
2017r.  Gmina  dostała  wytyczne  Urzędu  Wojewódzkiego  -  obszerny  materiał,  który  dotyczy  m.in.
regulaminu wynagradzania nauczycieli i należało się do tych wytycznych w nowym projekcie uchwały
dostosować  i  pewne rzeczy  pozmieniać.  Dotyczyły  one  przede  wszystkim  tego,  aby  nie  powtarzać
zapisów, które są zawarte w regulacjach wyższych. Zgodnie z dyspozycją art. 30 ust. 6a ustawy z dn.
26.01.1982r.  z  póź.  zm.  Karta Nauczyciela,  taki  projekt  uchwały podlega uzgodnieniu ze Związkami
Zawodowymi  i  w  związku  z  tą  dyspozycją  Gmina  wystąpiła  do  NSZZ  Solidarność,  ZNP  i  Forum
Związków Zawodowych.  Odbyło się spotkanie ze Związkami Zawodowymi,  na którym opinia została
wypracowana i stanowi załącznik do projektu uchwały. Dyskusja była bardzo długa a jej efektem jest
projekt  tej  uchwały.  Zastępca  Burmistrza  omówiła  projekt  uchwały  zwracając  uwagę  na  dokonane
zmiany. Poinformowała, że w dziale III Dodatek funkcyjny § 6 ust. 1 został dopisany pkt. 2 a mianowicie
dodano – w liceach i szkołach policealnych – 30 uczniów a dotyczy to tego, że dodatek funkcyjny dla
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dyrektora szkoły składa się z kwoty stałej w wysokości 500 zł oraz kwoty zależnej od ilości oddziałów
standaryzowanych,  przy  czym w gimnazjach  oraz  miejskich  szkołach  podstawowych  –  24  uczniów,
w liceach i szkołach policealnych – 30 uczniów, w szkołach podstawowych zlokalizowanych na terenach
wiejskich – 18 uczniów, w przedszkolach i  oddziałach przedszkolnych – 25 wychowanków, w szkole
muzycznej – 10 uczniów. Zmiana dotyczy również § 7, został dopisany ust. 2 – Nauczycielowi, któremu
powierzono wychowawstwo w oddziale integracyjnym przysługuje dodatek funkcyjny w wysokości 95,00
zł niezależnie od liczby uczniów w oddziale. W dziale IV został szeroko rozpisany dodatek motywacyjny,
ust. 3 mówi o kryteriach przyznawania dodatku motywacyjnego dla nauczycieli, którzy nie są dyrektorami
natomiast ust. 4 mówi o dodatku motywacyjnym dla dyrektorów szkół, jest tam katalog warunków, który
został  już omówiony na Komisji  Budżetu i  Finansów i  zaakceptowany.  W § 12 ust.  1 podano dolną
granicę  wysokości  dodatku  motywacyjnego  dla  nauczycieli  i  dyrektorów  szkół,  która  wynosi  10%
wynagrodzenia  zasadniczego.  Zmianą jest  również ust.  2  w którym określono na jaki  czas dodatek
motywacyjny się przyznaje i  jest to czas nie krótszy niż 3 miesiące i  nie dłuższy niż 1 rok szkolny.
W dziale V Dodatek za warunki pracy w § 6 podniesiono wysokość dodatku za trudne warunki pracy do
10% stawki godzinowej.  Po omówieniu projektu uchwały Zastępca Burmistrza wniosła autopoprawkę
polegającą na tym aby w uzasadnieniu uchwały wykreślić 2 zdania, które są powtórzeniem a mianowicie
„finansowych na ten cel określa plan finansowy jednostki oświatowej. Pozostałe zmiany w stosunku do
dotychczas obowiązującej uchwały mają charakter porządkowy.”
Agnieszka  Jędrak –  poinformowała,  że  Komisja  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  na  posiedzeniu  w dniu
23  sierpnia  2017  r.  zaopiniowała  pozytywnie projekt  uchwały  Rady  Miejskiej  w  sprawie ustalenia
regulaminu przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli z autopoprawką (12
za, jednogłośnie).
Mieczysław Kamiński – odniósł się do zapisu o dodatku funkcyjnym za wychowawstwo. Powiedział, że
praca wychowawcy jest bardzo ciężka i skomplikowana a nauczyciel, który dostaje wychowawstwo to
jest 1 etat i 1/3 dodatkowej pracy. Radny uważa, że w przyszłości Gmina Bystrzyca Kłodzka powinna
zwiększyć dodatek za wychowawstwo. Dodał, że mądrzy dyrektorzy mogą to stosować w ten sposób, że
będą  przyznawali  tym  nauczycielom,  którzy  mają  wychowawstwo  dodatek  motywacyjny,  chociaż
w  kryteriach  przyznawania  dodatku  motywacyjnego  nie  jest  napisane,  że  za  wychowawstwo  klasy.
Następnie Radny zapytał czym się różni wysokość dodatku za trudne warunki pracy, która wynosi 10%
a czym się różni  dodatek za uciążliwe  warunki  pracy,  który wynosi  10% i  poprosił  Panią  Kierownik
Wydziału Edukacji i Spraw Społecznych o wyjaśnienie.
Zastępca  Burmistrza –  poprosiła  o  głos  w  celu  uzupełnienia  swojej  poprzedniej  wypowiedzi.
Powiedziała,  że  Związki  Zawodowe  dziękują  Państwu Radnym i  Pani  Burmistrz  za krok  połączenia
szkół,  gdyż  wiadomo,  że  jest  to  ogromny  wysiłek  organizacyjny  i  finansowy,  dlatego  też,  tak  jak
powiedziała Pani Burmistrz Renata Surma na wczorajszej Komisji Budżetu i Finansów, nad § 7 i nad
wysokością dodatku funkcyjnego zastanowimy się w przyszłym roku. W tym roku trzeba udźwignąć te
zmiany, które są i te obciążenia finansowe, które nie do końca są doprecyzowane. Związki Zawodowe
przychylają się do tych propozycji,  które są ujęte w projekcie uchwały i  do tego, że do dyskusji  nad
wysokością dodatku funkcyjnego powróci się w przyszłym roku. Zastępca Burmistrza dodała, że Związki
Zawodowe wyraziły podziękowanie za zapis, że dodatek motywacyjny, który zawarty jest w § 12 ust. 1,
a dotyczy nauczyciela dyrektora szkoły, nie może być niższy niż 10%. Wskazały, że ten najniższy pułap
w Gminie Bystrzyca Kłodzka jest wysoki, gdyż w gminach ościennych zaczyna się on od 3%. 
Kornelia Wenc-Szumigalska – odpowiadając na pytanie Radnego Mieczysława Kamińskiego, odesłała
do Rozporządzenia Ministra Edukacji z 2005r. w sprawie wysokości minimalnych stawek wynagrodzenia
zasadniczego nauczycieli, ogólnych warunków przyznawania dodatków do wynagrodzenia zasadniczego
oraz wynagrodzenia za pracę w dni wolne od pracy, ponieważ to w tych przepisach jest uregulowane
w § 8 i w § 9 jakie nauczyciel musi spełnić warunki, żeby otrzymać dodatek za trudne warunki pracy
a jakie, żeby otrzymać dodatek za warunki uciążliwe.  Tych trudnych warunków jest tu wymienionych
przynajmniej  19 przypadków,  natomiast jeżeli  chodzi o warunki  uciążliwe to są dodatkowe 4 punkty.
Kierownik Wydziału Edukacji  i  Spraw Społecznych powiedziała, że w praktyce w szkołach w Gminie
Bystrzyca Kłodzka mamy do czynienia tylko z dodatkiem za trudne warunkami pracy i przysługuje on
nauczycielowi,  który prowadzi zajęcia w klasach łączonych. Taka sytuacja ma miejsce w Wilkanowie,
gdzie  jest  połączona  klasa  1  z  klasą  2  i  z  tego  tytułu  przysługuje  10% stawki  godzinowej,  oprócz
zwykłego  wynagrodzenia,  które  nauczyciel  pobiera.  Druga okoliczność,  są  to  zajęcia  rewalidacyjno-
wychowawcze  czyli  te,  które  są  prowadzone  z  uczniami  upośledzonymi  w stopniu  głębokim.  Takie
przypadki są w Gminie 3. Głównie  w  Szkole Podstawowej nr 1 w Zespole Szkół w Wilkanowie. Są to
zajęcia, które odbywają się w wymiarze 10 godzin tygodniowo i prowadzone są z uczniem w warunkach

15



domowych.

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/361/17
w sprawie ustalenia regulaminu przyznawania dodatków 

do wynagrodzenia zasadniczego nauczycieli 

10/ Przewodniczący Rady – przedstawił kolejny projekt uchwały w sprawie przystąpienia do realizacji
projektu, pn.: „Baśniowa kraina u nas się zaczyna”.
Janusz Gałan –  poinformował,  że  Komisja  Budżetu  i  Finansów na posiedzeniu  w dniu  24 sierpnia
2017 r.  zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie przystąpienia do realizacji
projektu, pn.: „Baśniowa kraina u nas się zaczyna” (8 za, jednogłośnie).

Przewodniczący Rady przystąpił do przeprowadzenia głosowania nad projektem uchwały.                    
Rada w obecności 13 Radnych, w głosowaniu jawnym, 13 głosami za, jednogłośnie podjęła: 

Uchwałę Nr XLIV/362/17
w sprawie przystąpienia do realizacji projektu 

pn. „Baśniowa kraina u nas się zaczyna”

Ad. 4. Ochrona zabytków w gminie Bystrzyca Kłodzka.
Agnieszka  Jędrak  -  poinformowała,  że  Komisja  Edukacji,  Kultury  i  Sportu  na  posiedzeniu  w  dniu
23 sierpnia 2017r. przyjęła informację dotyczącą ochrony zabytków w Gminie Bystrzyca Kłodzka (13 za,
jednogłośnie)
Mieczysław Kamiński  – zwrócił  uwagę, że tam, gdzie jest dotacja na remont zabytków ze środków
budżetu Gminy, tam na 16 zadań - 13 zadań są to Parafie Rzymskokatolickie. Zdaniem Radnego ten
procent, te różnice i te proporcje powinny być zmienione i powinno być więcej również remontów na
obiektach  gminnych,  czy  to  administrowanych  przez  Zakład  Usług  Komunalnych  jak  i  w  innych
budynkach,  ponieważ  tutaj  gros  środków  Gmina  przeznacza  na  parafie  i  kościoły.  Są  to  obiekty
zabytkowe i wymagają dużo nakładów, ale w naszej Gminie te proporcje są zdecydowanie zachwiane.
Radnego cieszy informacja,  że został  rozstrzygnięty  przetarg i  będzie  prowadzony remont  Ratusza,
jednakże niepokoi  go to,  że brakuje  środków finansowych,  ponieważ  Gmina nie  otrzymała  na razie
żadnego dofinansowania. Remont Ratusza to 4 mln. zł., a Gmina w budżecie na ten rok ma tylko 1 mln.
zł.,  więc  pojawi  się  problem,  że  w przyszłym  roku będzie  trzeba  płacić,  a  nie  będzie  pozyskanych
środków z zewnątrz. Radny powiedział,  że co prawda Pani Burmistrz mówiła, że będą rozpatrywane
wnioski w Czechach, we wrześniu i zapytał czy we wrześniu w Czechach będzie jakaś decyzja.
Zastępca Burmistrza  – odpowiedziała, że należy pamiętać, iż obiekty wpisane do rejestru zabytków
mogą  być  dofinansowane  w  zakresie  utrzymania  stanu,  natomiast  wszelkie  działania,  które  służą
przystosowaniu  do  administracji  publicznej,  jak  m.in.  budowanie  ścian  działowych,  windy  i  różnych
konieczności, które są związane z funkcjonowaniem urzędu, to w naborach unijnych, które my mamy
dostępne na terenie kraju nie ma takiej możliwości finansowania. Zastępca Burmistrza powiedziała, że
Pani Burmistrz Surma będzie szukać rozwiązania po stronie czeskiej.
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że niepokoi  go sprawa związana z rewitalizacją Małego Rynku
w Bystrzycy Kłodzkiej,  ponieważ w dalszym ciągu nie uzyskano żadnych środków finansowych.  Jest
przygotowana dokumentacja, natomiast nie ma pieniędzy na rewitalizację Małego Rynku. Jest tam ujęty
pasaż – przejście z Rynku Dużego do Rynku Małego oraz adaptacja lokalu przy Placu Wolności 17 na
Centrum Informacji Turystycznej. Ujęty jest też portal renesansowy, bo to jest kwestia kilkuset tys. zł.
Łącznie na to zadanie powinno się wydać ponad 2 mln. 30 zł., ale na razie nie ma nic. Radny uważa, że
w związku z tym prawdopodobnie to zadanie nie zostanie w tym roku zrealizowane ani nawet zaczęte.
Dariusz Piotrowski – zadał pytanie Wydziałowi  Inwestycji.  Zapytał  czy termin realizacji  przebudowy
Przedszkola nr 2 w Bystrzycy Kłodzkiej - 15.12.2017r. jest zagrożony, czy wszystko przebiega zgodnie
z planem. 
Przewodniczący Rady – odpowiedział, że wszystko przebiega według harmonogramu.
Mieczysław Kamiński – powiedział,  że na Komisji  Edukacji  zgłosił  wniosek, bo nie wie czy był Pan
Dariusz czy nie i Rada Miejska, Komisja Edukacji w najbliższym czasie dokona wizji lokalnej, czyli Radni
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pójdą na miejsce, zobaczą i obejrzą jak są tam prowadzone prace, ponieważ są różne uwagi krytyczne
ze  strony  obserwatorów  zewnętrznych,  jeżeli  chodzi  o  prace  przy  tym  przedszkolu  i  trzeba  je
zweryfikować. Zostało ustalone, że Radni pójdą tam na początku września.
Dariusz Piotrowski – powiedział, że był i słyszał o tym wniosku.

Przewodniczący Rady stwierdził,  że Rada Miejska zapoznała się z informacją o ochronie zabytków
w Gminie Bystrzyca Kłodzka.

Ad. 5.   Realizacja inwestycji w gminie.  
Janusz Gałan – poinformował, że Komisja Budżetu i Finansów na posiedzeniu w dniu 23 sierpnia 2017
r.  przyjęła  informację  dotyczącą  realizacji  i  zaawansowania  inwestycji  na  terenie  gminy  Bystrzyca
Kłodzka (9 za, jednogłośnie)
Mieczysław  Kamiński  –  powiedział,  że  rozkopanie  całej  ulicy  Senatoryjnej  w  Międzygórzu  i  nie
położenie rury spowoduje,  że w przypadku,  jeżeli  np. będzie się kanalizować Międzygórze a będzie
trzeba to zrobić wcześniej czy później, będą ponoszone dodatkowe koszty. Argument, że kanalizacja
miała biec w innym miejscu niż w ulicy jest przejściowym wyjaśnieniem. Radny uważa, że zawsze jak się
robi  takie  inwestycje  infrastrukturalne  trzeba  pamiętać  o  mediach  a  tutaj  zostało  to  zdecydowanie
zawalone,  bo jeżeli  zrobiono tam kanalizacje  burzową to przy okazji  można było  zrobić  kanalizację
sanitarną, bo czy wcześniej czy później będzie musiało to być podłączone. Radny powiedział, że jest
jedna z inwestycji, która mu się od początku do końca nie podobała i jest to dziwna droga donikąd, przez
pola  Pławnica  –  Stary  Waliszów.  Ta  droga  kosztowała  Gminę  ponad  2,5  mln.  zł.  a  mieszkańcy
z Pławnicy i Starego Waliszowa, z którymi Radny rozmawiał, są tą drogą w ogóle niezainteresowani,
z wyjątkiem tych, którzy mają działki przy tej drodze. 
Zastępca Burmistrza – powiedziała, że zdania w tej sprawie są podzielone. W mniejszości może są ci,
którzy nie używają tej drogi, natomiast status tej drogi jest taki, że jest to droga łącząca miejscowości,
więc jest to wyższy status niż zwykłej drogi gminnej. Natomiast wiele osób, które korzysta z tej drogi jest
bardzo zadowolonych,  to będzie napisane w najbliższej gazecie, również przy odbiorze tej drogi byli
mieszkańcy,  którzy  byli  bardzo zadowoleni  i  bardzo  dziękują  Państwu  Radnym,  Pani  Burmistrz  jak
również instytucji finansującej, współfinansującej to zadanie. Natomiast jeżeli chodzi o ulicę Senatoryjną
w Międzygórzu, Zastępca Burmistrza powiedziała, że w dokumentacji instalacja sanitarna nie wiedzie
przez drogę. 
Mieczysław Kamiński – powiedział, że jeżeli chodzi o Międzygórze i tą kanalizację, to Radni czekają na
spotkanie z Panią Prezes i ten temat trzeba jak najszybciej  ruszyć.  Dodał,  że Radni Rady Miejskiej
poprzedniej  kadencji  podnieśli  rękę  i  skreślili  tą  inwestycję.  Radny  ciągle  podkreśla,  że  jest  pełna
dokumentacja na budowę kanalizacji w Międzygórzu z linią przesyłową do Bystrzycy a Radni na tej sali
wykreślili to zadanie z planu tzw. aglomeracji. Teraz Rada Miejska powinna do tego wrócić i to zadanie
wprowadzić, tylko jest kwestia wyboru opcji czy to będzie oczyszczalnia ścieków w Międzygórzu, czy to
będzie linia przesyłowa do oczyszczalni w Bystrzycy Kłodzkiej, która ma taką pojemność, że jeszcze te
ścieki może przyjąć.
Zastępca Burmistrza – powiedziała, że faktem jest, że Międzygórze zostało wykreślone z aglomeracji,
ale to nie przekreśla tej miejscowości w staraniach się o środki finansowe, co było na tej sali wielokrotnie
powiedziane. Dyskusja była gorąca, wielogodzinna w tym czasie, kiedy taka potrzeba zaistniała, aby te
miejscowości,  które  obecnie  są  kanalizowane  mogły  otrzymać  dofinansowanie  i  koniecznością  było
zakreślenie mniejszego obszaru dla aglomeracji aby spełnić warunki dofinansowania, dlatego też m.in.
Długopole-Zdrój,  Długopole  Dolne  takie  dofinansowanie  wielomilionowe  mogło  otrzymać.  Natomiast
należy  brać  pod  uwagę  to,  że  wiadomo  jest,  jak  przekłada  się  RLM  na  punktację,  jak  również
w rzeczywistości ilu jest odbiorców danych urządzeń, zatem na dzień dzisiejszy bardzo niski RLM jest
dla  Międzygórza  a  co  za  tym  idzie  w  przypadku  wybudowania  kanalizacji  koszt  jednostkowy  dla
poszczególnego mieszkańca będzie ogromny. Zastępca Burmistrza powiedziała, że Państwo Radni też
o tym wiedzą, bo Pani Prezes Konieczna-Morawa te dane szczegółowe przedstawiała. Rozmowa była
o cenie jednostkowej ok.36 zł i wyżej za m3 odbioru ścieków. Oczywiście to musiałoby być jeszcze raz
analizowane przez Radnych i jeżeli Radni podejmą takie działania jak budowa kanalizacji na tym terenie
a co za tym idzie obciążenia mieszkańców,  instytucji  i  podmiotów gospodarczych wysokimi  kwotami
odbioru ścieków. Prezes Konieczna-Morawa przedstawiła alternatywne rozwiązania m.in. indywidualne
oczyszczalnie  ścieków.  Jest  to  teren  bardzo  trudny,  koszty  są  ogromne i  jest  to  ogromne zadanie
i wyzwanie dla wszystkich.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że był ostatnio parę razy w Międzygórzu i właściciele pensjonatów
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i domów wczasowych sami się przyznawali, że spuszczają ścieki do rzeki i niektórzy nawet twierdzili, że
przyjezdni  stwierdzają,  że  śmierdzi.  Powiedział,  że  pojawiło  się  pismo Wspólnoty Mieszkaniowej  ze
Słowika czy budować sobie nową oczyszczalnię ścieków, jeżeli  Radni Miejscy się zgodzą i nie będą
protestować,  to  automatycznie  będzie  mniejsza  liczba  odbiorców,  jeżeli  Gmina  zbuduje  jakieś
kanalizacje  i  oczyszczalnie.  Więc  to  trzeba  jakoś  kompleksowo  załatwić  i  trzeba  ruszyć  na  to
Międzygórze.  Radny podkreślił,  że niezależnie  od tego co mówi Pani  Burmistrz i  Pani  Prezes,  Pani
Prezes już jest przekonana właściwie, że trzeba z Międzygórzem ruszyć, bo to jest taka miejscowość, że
jeżeli  tam  nie  będzie  kanalizacji  to  jest  to  coś  niemożliwego,  żeby  ta  miejscowość  sprawnie
funkcjonowała. 
Przewodniczący Rady – powiedział, że wrócimy do tego tematu.
Dariusz Piotrowski – zapytał czy są jakieś inwestycje zagrożone. Potwierdził słowa odpowiadającego,
że nie ma żadnych. Jeżeli chodzi o Strefę, Radny powiedział, że chciałby usłyszeć potwierdzenie od
Pani Burmistrz, że Gmina ma wszystko wykonać do lutego 2018r. 
Zastępca Burmistrza – potwierdziła datę, którą wymienił Radny Piotrowski. 

Przewodniczący Rady stwierdził,  że  Rada Miejska  zapoznała  się  z  informacją  dotyczącą  realizacji
inwestycji w gminie.

Ad.6.   Zatwierdzenie protokołów z sesji.   

Przewodniczący Rady zaproponował  przyjęcie protokołu z XLII  sesji  Rady Miejskiej  odbytej  w dniu
29  czerwca 2017 r. i XLIII sesji Rady Miejskiej odbytej w dniu 01 sierpnia 2017 r.

W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący Rady poddał protokół z XLII sesji Rady Miejskiej
odbytej w dniu 29 czerwca 2017 r. pod głosowanie.

Rada w obecności 14 Radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, jednogłośnie  przyjęła protokół
z XLII sesji Rady Miejskiej odbytej w dniu 29 czerwca 2017 r.

W związku z tym, że nie było uwag, Przewodniczący Rady poddał protokół z XLIII sesji Rady Miejskiej
odbytej w dniu 01 sierpnia 2017 r. pod głosowanie.

Rada w obecności 14 Radnych, w głosowaniu jawnym, 14 głosami za, jednogłośnie  przyjęła protokół
z XLIII sesji Rady Miejskiej odbytej w dniu 01 sierpnia 2017 r.

Ad.7. Informacje Burmistrza. 
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że Radni informacji na piśmie zgodnie z zasadami nie otrzymali.
Niezależnie czy Pani Burmistrz jest czy nie, Pani Burmistrz powiedziała, że dzisiaj nie będzie, ale nawet
nie prosiła, żeby Radni uzgodnili, że nie będzie informacji na piśmie i Radni dzisiaj informacji na piśmie
po prostu nie mają.
Zastępca Burmistrza –  odpowiedziała,  że informacja pisemna będzie  na sesji  nadzwyczajnej.  Pani
Burmistrz na wczorajszej sesji wspominała o tym, że był okres wakacyjny i urlopowy i tych informacji nie
ma za wiele. 

Ad. 8. Zapytania Radnych. 
Mieczysław  Kamiński  – powiedział,  że jego i mieszkańców Gminy Bystrzycy Kłodzkiej zbulwersowało
zjawisko, kiedy się okazało, że kasa w Urzędzie Miasta i Gminy była nieczynna, Pani obsługująca kasę
poszła na zwolnienie lekarskie czy na urlop. Radny rozmawiał z decydentami w Gminie, którzy powiedzieli,
że kasa jest niepotrzebna. A przecież są ludzie schorowani, starzy, renciści, emeryci, którzy zwyczajowo,
tradycyjnie zawsze przychodzą do kasy i płacą podatki i inne rzeczy na rzecz gminy. Powiedział, że Pani
Renata Surma na którejś Komisji powiedziała, że jednak kasa będzie czynna. Radny zapytał czy kasa będzie
czynna cały tydzień, bo na razie jest czynna tylko w piątki.
Zastępca Burmistrza – powiedziała, że faktycznie w ostatnim urlopowym okresie czasu kasa jest czynna
w piątki z tego powodu, że nieoczekiwanie Pani kasjerka się rozchorowała a uprawnienia i przeszkolenie do
obsługi mają dwie osoby i w tym jedna była na urlopie i zamieniały się aby w piątek była kasa czynna.
Natomiast,  tak,  jak  Pani  Burmistrz  powiedziała,  we  wrześniu  kasa  będzie  czynna  przez  cały  tydzień.
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Zastępca Burmistrza przypuszcza, że jeżeli ktoś powiedział, że kasa nie jest potrzebna, to pewnie powiedział
to w żartach – kasa jest potrzebna, choć wielu mieszkańców skorzysta z oddziału strzelińskiego, bezpłatnego
na Osiedlu Szkolnym jak również z punktu poboru opłat za niewielką odpłatnością, który jest przy urzędzie.
Zastępca Burmistrza powiedziała, że kasa będzie czynna od poniedziałku do piątku. 
Mieczysław Kamiński – powiedział, że duże ilości gmin w Polsce wprowadzają system polegający na tym,
że można płacić kartą i zapytał, czy Gmina się do tego przymierza.
Zastępca  Burmistrza –  powiedziała,  że  Gmina  nie  tylko  się  do tego  przymierza,  ale  taki  system już
wdrożyła,  płatność  kartą  i  telefonem  jest  możliwa  w  bystrzyckim  urzędzie,  także  w  Urzędzie  Stanu
Cywilnego.
Jerzy Klajn  – poprosił o informację na temat remontu ul. Rycerskiej, zapytał o zejście pod Basztą, czy
będzie tam też zjazd dla niepełnosprawnych. 
Zastępca Burmistrza – odpowiedziała, że w dniu dzisiejszym nie chciałaby negatywnie czy pozytywnie
odpowiadać,  gdyż  są  uzgodnienia  konserwatorskie  i  należałoby  spojrzeć  do  projektu.  Powiedziała,  że
uzupełni tą informację.
Dariusz Piotrowski – zapytał o okręgi wyborcze, gdyż zbliżają się wybory samorządowe i czy Urząd Miasta
szykuje jakąś zmianę tych okręgów, bo te okręgi które są, np. Idzików został oddzielony od Pławnicy i to jest
jakieś nieporozumienie, albo np. Stara Bystrzyca jest z Długopolem Dolnym. Radny w związku z tym zapytał,
czy jest przygotowana jakaś zmiana tych okręgów i do kiedy trzeba podjąć taką uchwałę. 
Zastępca Burmistrza – odpowiedziała, że kompetencja składania projektów uchwał jest zawarta w statucie
Gminy, więc nie Urząd Miasta ale Burmistrz i ewentualnie grupa Radnych może złożyć taki projekt uchwały.
Jeśli chodzi o szczegóły wyborcze Gminę obowiązuje uchwała, która funkcjonowała. 
Dariusz  Piotrowski –  powiedział,  że  z  informacji  które  posiada,  wiele  środowisk  przymierza  się  do
przedłożenia propozycji i Radny również złoży taką propozycję, być może na najbliższej Komisji. Zapytał
o uchwałę de minimis dla przedsiębiorców którą, o ile pamięta, Wojewoda uchylił - czy jeżeli ta uchwała jest
uchylona, to czy Radni będą podejmować tę uchwałę na nowo, ponieważ tak naprawdę większość gmin ma
już  podjęte  uchwały  de minimis,  a  Gmina  Bystrzyca  Kłodzka,  by  w tym momencie  nie  miała.  Chodzi
o ułatwienia dla przedsiębiorców. Radny poprosił o sprawdzenie tego.
Zastępca  Burmistrza –  powiedziała,  że  jest  to  wsparcie  dla  przedsiębiorców i  o  ile  pamięta  to  było
określone  kwotowo  i  to  było  zausterkowane,  i  cofnięto  tę  uchwałę.  Natomiast  ustawowo  de  minimis
funkcjonuje, Gmina finansuje, dofinansowuje i stosuje ulgi zgodnie z aktami wyższymi. 
Dariusz Piotrowski – powiedział, że rozumie, że Wojewoda zausterkował, ale Radni nie poprawiali tych
kwot. Zapytał, czy ta uchwała, która została podjęta funkcjonuje dalej.
Zastępca Burmistrza – powiedziała, że ta uchwała nie funkcjonuje, ponieważ została uchylona. Nadzór
Wojewody  zakwestionował  to,  że  tam  było  wpisane,  że  w  zależności  od  zatrudnionych  osób  Gmina
przyznawała dofinansowanie w postaci ulgi. I to zostało zakwestionowane, że kwotowo nie można wyróżniać
przedsiębiorców czy podmioty, które działają na terenie Gminy. Zastępca Burmistrza powiedziała, że można
się zastanowić w jaki sposób przygotować taki akt miejscowy, który miałby odzwierciedlenie rzeczywiste
i uzupełniające do obowiązujących ustaw, które są obecnie stosowane, żeby spełniał wymogi prawa. 
Dariusz Piotrowski – zapytał, czy istnieje uchwała de minimis dla terenu Strefy.
Zastępca Burmistrza – odpowiedziała, że są odrębne przepisy dotyczące Stref.
Dariusz Piotrowski – powiedział, upewniając się, że na dzień dzisiejszy ta uchwała nie weszła w życie.
Mieczysław Kamiński – powiedział, że, jeżeli chodzi o okręgi wyborcze, to nad tym należy się pochylić,
ponieważ jak poprzednia Rada Miejska uchwalała podział Gminy na okręgi wyborcze, to zaproponowano
podział kuriozalny o którym Pan Radny Piotrowski mówi, połączenie Idzikowa i Pławnicy z Międzygórzem, co
jest kuriozum, odłączenie i połączenie.
Dariusz Piotrowski – powiedział, że Pławnica z Idzikowem nie była razem, została odłączona.
Mieczysław Kamiński  – powiedział, że zawsze była razem a są teraz w Międzygórzu. Tak samo jak
połączenie z kolei  Starej  Bystrzycy z Długopolem-Zdrój to jest  też kuriozum, ponieważ wiadomo, że
Stara  Bystrzyca,  Nowa  Bystrzyca,  itd.  te  miejscowości  powinny  być  osobno  na  okręgu  wyborczym
a Długopole-Zdrój powinno być osobnym okręgiem wyborczym. Radny powiedział, że to reguluje Kodeks
wyborczy, który w najbliższym czasie zostanie przez PiS zmieniony. Następnie udzielił informacji, że te
protesty,  które  grupa  mieszkańców wysłała  do  Komisarza  Wyborczego  w Wałbrzychu  a  później  do
Państwowej  Komisji  Wyborczej  zostały odrzucone.  Natomiast  jest  pozytywne zjawisko,  że w między
czasie pojawił  się wyrok Trybunału Konstytucyjnego, który stwierdził,  że takie ostateczne stanowisko
Państwowej  Komisji  Wyborczej  można zaskarżyć  do  sądu.  Czyli  w  tym czasie,  gdy  Radni  walczyli
o przywrócenie i utrzymanie starych okręgów wyborczych, przegrali tą walkę, natomiast teraz ta walka
już się nie kończy na etapie Komisarza w Wałbrzychu i Państwowej Komisji  Wyborczej, tylko można
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pójść z tą sprawą do sądu. Radny powiedział, że teraz faktycznie, jeżeli Pani Burmistrz nie wprowadzi
nowego projektu okręgów wyborczych, to na pewno Radni taki wniosek złożą. Szczególnie chodzi o te
2 okręgi wyborcze, które są takie nieracjonalne. Z tym, że będą problemy, ponieważ zmiana okręgów
wyborczych może nastąpić tylko pod pewnymi warunkami.
Marian Adamów – powiedział, że Międzygórze nie chce być w innym okręgu wyborczym, tylko w tym,
w którym jest, bo tam mają największe szanse. Bo gdyby była Pławnica, Idzików i Międzygórze, to jak
się mieszkańcy dobrze zorganizują,  to  jeżeli  chodzi  o Radnego,  to  każda miejscowość ma szanse.
Radny zaproponował, żeby może połączyć Międzygórze z Długopolem, gdyż tak kiedyś było, dlatego, że
to miejscowość wypoczynkowa i uzdrowiskowa. 

Ad. 9.  Informacje Przewodniczącego Rady.  
Przewodniczący Rady poinformował, że planowaną sesję we wrześniu przewiduje się na 28 września
br.
Przewodniczący Rady – powiedział, że do biura rady miejskiej wpłynęła następująca korespondencja: 

 pismo  Stowarzyszenia  Przyjaciół  Bystrzycy  Kłodzkiej  z  wnioskiem  o  uznanie  drzewa  buk
pospolity za pomnik przyrody 

 pismo  Marszałka  Województwa  Dolnośląskiego  dotyczące  uchwał  antysmogowych  w  celu
wydania opinii w przedmiotowej sprawie 

 pismo  Prokuratury  Rejonowej  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  z  prośbą  o  przesłanie  uchwały
o gospodarowaniu odpadami komunalnymi 

 skarga p. M. Kasprzaka z dnia 26.07.2017 r. w sprawie uwzględnienia przy ul. Widokowej i ul.
Wesołej w Bystrzycy Kłodzkiej rozbudowy sieci wodno-kanalizacyjnej.  Zostało wystosowane
pismo o uzupełnienie braków

 pismo  UMiG  w  Bystrzycy  Kłodzkiej  dotyczące  „Poprawy  dostępności  transportowej  Gór
Orlickich i Bystrzyckich” w sprawie dofinansowania przebudowy drogi powiatowej nr 3236D
Spalona – Nowa Bystrzyca – Bystrzyca Kłodzka

 informacja  Dolnośląskiego  Urzędu  Wojewódzkiego  dotycząca  zasad  doręczania
korespondencji osobom zamieszkującym na terenie państwa członkowskiego UE innego niż
Polska

 pismo starostów, prezydentów i wójtów z prośbą o pomoc finansową dla powiatu chojnickiego
na usuwanie skutków nawałnicy  

 skarga p. M. Pytlaka na działalność Ośrodka Pomocy Społecznej w Bystrzycy Kłodzkiej, który
zdaniem skarżącego obniżył od miesiąca czerwca zasiłek stały 

 pismo  Wydziału  Gospodarki  Komunalnej  i  Mieszkaniowej  UMiG  w  Bystrzycy  Kłodzkiej
z prośbą o opinie w sprawie zmiany kategorii drogi na terenie gminy Bystrzyca Kłodzka

 pismo  ZUK w Bystrzycy  Kłodzkiej  z  dnia  16.08.2017  r.  z  prośbą  o  zwiększenie  środków
finansowych 

 zaproszenie  Dolnośląskiego  Wojewódzkiego  Urzędu  Pracy  do  udziału  w  spotkaniach
konsultacyjnych projektu „DOIOS” wraz z informacjami o projekcie 

 pismo  Wojewody  Dolnośląskiego  dotyczące  konieczności  opiniowania  projektów  gminnych
aktów planowania przestrzennego przez właściwe organy administracji geologicznej,

 pismo M. Dymek z dnia 14.07.2017 r. z prośbą o wsparcie finansowe dla Klubu Sportowego
Zamek Gorzanów wraz z uzasadnieniem i listą osób wspierających ten wniosek.   

 
Ad. 10.  Sprawy różne i wolne wnioski.
Zastępca Burmistrza – poinformowała, że do wglądu jest dokumentacja projektowa dotycząca remontu
kotłowni  Muzeum  Filumenistycznego.  Rzeczona  dokumentacja  fizycznie  znajduje  się  również
w Wydziale Finansowym w UMiG w Bystrzycy Kłodzkiej. 

Ad. 11.  Zamknięcie obrad.
Wobec wyczerpania porządku obrad i braku uwag złożonych na piśmie sekretarzowi – Przewodniczący
Rady podziękował sekretarzowi sesji za pełnienie obowiązku oraz Radnym za czynny udział i zamknął
obrady czterdziestej czwartej sesji Rady Miejskiej VII kadencji w Bystrzycy Kłodzkiej o godz.1122. 
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	Przewodniczący Rady zaproponował przyjęcie protokołu z XLII sesji Rady Miejskiej odbytej w dniu 29 czerwca 2017 r. i XLIII sesji Rady Miejskiej odbytej w dniu 01 sierpnia 2017 r.

